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Pri opisih posameznih DE je pri{la na
vrsto tudi elektroliza C, ki je pravkar
dopolnila dvajset  let obratovanja. Ta
obletnica je toliko bolj pomembna, ker
je ta elektroliza danes {e edina od vseh
v Talumu. Prva je pred osemnajstimi
leti od{la v legendo elektroliza A, lani
B, vendar obe po naravni poti. Verjet-
no se spra{ujete, kdaj se bo to zgodi-
lo elektrolizi C. 

Na podobna vpra{anja so odgovarjali
tudi elektrolizerji. Izkazalo se je, da
pozorno spremljajo aktualna dogaja-
nja in marsikoga je strah izida lastni-
njenja ali drugih posegov dr`ave, ki se
ne ozira na na{e rezultate in stiske
ljudi. Svojo mo~ vidijo delavci v
odli~nih rezultatih in zlasti v
tradicionalnem skupinskem duhu, ki s
pravilnim usmerjanjem vodstva in z
novo tehnologijo prihaja {e bolj do
izraza. Tako nevede ohranjajo tudi
skupni ideal dobrega, kajti kjer tega ni,
ostane le subjektivna ob~utljivost po-
sameznika ali nekak{na navidezna ko-
rektnost in sprenevedanje, kar jemlje
mo~ vsakemu moralnemu preudarku.
Tega je v dru`bi vedno ve~, tudi v
Talumu nismo imuni. Zato je prav, da
nas na to spomnijo elektrolizerji. Kajti
ko bo izginilo dobro, tudi sveta ne bo
ve~. Svet namre~ ni odvisen le od
obstoja ~ebel.

Vpra{ani delavci se tudi zavedajo, da
dana{nji Talum ni zrasel kot goba po
de`ju. Na{e podjetje raste iz temeljev,

na novo postavljenih leta 1983/84, ko
je bila sprejeta strategija programa za
modernizacijo proizvodnje primarnega
aluminija. Zato je prav, da ob obletni-
ci elektrolize omenimo glavne nosilce
tega projekta, mag. Danila Topleka,
Ivana Kodri~a in Ivana Gerjovi~a. Da-
nes je aktiven le na{ predsednik, ki `e
polnih 24 let vodi tovarno in o njem
vemo skoraj vse. Preostala dva ome-
njena lahko spo{tujemo zaradi njune-
ga dela, njunega prispevka. Zanimivo
je prebrati njihova mnenja, ki so na-
stajala skupaj z za~etki nove tovarne.
Ob tem lahko omenimo, da so vsi trije
z lastnim delom in znanjem ustvarili
svoje pozicije in se `e v starem siste-
mu odlo~no uprli vme{avanju politike
in razli~nih »strokovnjakov« v projekt,
kar je bilo odlo~ilno za kon~ni uspeh.
To je {ola in zgled za tiste mened`erje,
iz katerih je dana{nja oblast naredila
nove kapitaliste in privilegirance s ci-
ljem, da z njimi manipulira.

Prav zato ni ~udno, da vodja DE
Elektrolize dr. Zlatko ^u{ v pogovoru
za Aluminij poka`e svoje razo~aranje
nad vrednotami v dana{nji dru`bi in se
distancira od politike. Raje se posve~a
strokovnemu delu in letalstvu. Je to za
Talum dobro ali pa morda ne? Pre-
tirana pasivnost strokovnjakov in
prepu{~anje stvari zgre{enemu vo-
denju ekonomije in drugih segmentov
dru`be pomeni dolgoro~no slabo za
vse.  

Zlatko razkrije skrivnost velikega us-
peha svoje enote, ki je v bistvu zelo
preprosta: vsak delavec je pomemben
in potreben. Vsem sta ponujena znanje
in svoboda pri odlo~anju. V elektrolizi
je `e od nekdaj jasno, da delavci ne
potrebujejo »velikega brata«, kot je
zelo domiselno razlo`ila Aleksandra
Jelu{i~ v svojem prispevku. Ne nadzi-
rajo ljudi, ampak proces, zato elek-
trolizerji `ivijo z lastnimi ~ustvi in se
po~utijo pomembni tudi takrat, ko se
zapre hala ali odidejo v pokoj.

Zunanja presoja Taluma je spet us-
pela, tokrat s pomembnim dodatkom:
celovito obvladovanje kakovosti od
zdaj naprej tudi v DE Ulitki.

Pomlad je `e v polnem cvetu, tudi naj-
lep{i mesec, mesec ljubezni, se bli`a
koncu. Ali smo jo res ob~utili? ^ebele
so, kot lahko preberemo v reporta`i,
prve znanilke pomladi, tako kot las-
tovke. Obojim se slabo godi. Letos je
pravi pomor ~ebel in tako postopoma
izginjajo iz na{ega sveta, ne da bi nas
to posebej ganilo. Ali se sploh
zavedamo `ivljenj, razen svojega? Ali
se zavedamo, da lastovke potrebujejo
pet tednov, da se z juga Afrike vrnejo v
Evropo, pri tem pa preletijo pribli`no
300 km na dan. Vrnejo se k nam, ne da
bi to sploh opazili. O kak{ni ljubezni
potem sploh lahko govorimo?

Temelji novega Taluma

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»Svojo mo~ vidijo delavci 
v odli~nih rezultatih in zlasti
v tradicionalnem skupinskem
duhu, ki s pravilnim 
usmerjanjem vodstva 
in z novo tehnologijo prihaja
{e bolj do izraza.«
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Od takrat, ko je bil sprejet program
modernizacije proizvodnje primarnega
aluminija – MPPAl v takratni TGA,
mineva `e petindvajset let, `e dvajset
let pa uspe{no uresni~ujemo ta pro-
jekt, ki je s svojo drugo fazo v celoti
spremenil sliko Taluma. Letos je
obletnica zagona elektrolize C. Prebu-
dili so se spomini nosilcev projekta in
delijo jih z nami, besedo pa smo dali
tudi nekaterim delavcem in dana{nje-
mu vodstvu elektrolize.

Na{ pogled je usmerjen naprej. @iv-
ljenje nam ne pusti `iveti od spominov
na pretekle uspehe, ampak nam nala-
ga vedno nove zahteve, mogo~e ne ta-
ko radikalne, pa vendar dovolj po-
membne, da se razvijamo, dobro se
zavedajo~, da kdor ne gre s ~asom,
s~asoma propade. Pa vendar, dovoli-
mo si tudi nekaj samohvale, kajti pot
je bila dolga in posebna in dovoljuje-
jo nam jo dose`eni rezultati v elek-
trolizi C, ki s starostjo postajajo {e
bolj{i – tako kot dobro negovano vino.

Ideja o nujnosti modernizacije TGA je
bila stara, prastara. Generacije
strokovnjakov in vodilnih delavcev so
rasle in padale ob njej. [ele v letih
1983/84 je bila dokon~no sprejeta
strategija MPPAl. Nosilci najodgo-
vornej{ih nalog so bili mag. Danilo
Toplek, Ivan Kodri~ in  Ivan Gerjovi~.
Od tod naprej je bila usoda tovarne v
njihovih rokah. Znali so motivirati
sodelavce, zagotoviti energijo, zbrati
investicijska sredstva in prepri~ati
javnost o nujnosti in pravilnosti tega
programa.

Polaganje temeljnega kamna junija
1986 je bilo le eden od klju~nih tre-
nutkov v zgodovini elektrolize C. Ta
~ast je pripadla mmaagg..  DDaanniilluu  TToopplleekkuu,
takratnemu predsedniku kolegija DO.
Ob tej priliki je povedal:

»Ne vem, kako so se in se za~enjajo
graditi tak{ne in podobne tovarne dru-
god v domovini in svetu, prepri~an pa
sem, da jih ima le malo tak{no dolgo,
z najrazli~nej{imi ovirami posejano
pot. Iskanje {tevilnih variant je trajalo
ob~utno predolgo, vendar je bilo zara-
di manj ostrih pogojev gospodarjenja
po svoje tudi razumljivo. ^e temu
dodamo prav pobalinsko, vendar pre-
finjeno strokovno in samoupravno
pretepanje med posamezniki, skupi-
nami in tozdi, se je za~etek gradnje
nenehno odlagal in oddaljeval.
Res je, da bomo danes slovesno
polo`ili temeljni kamen za novo elek-
trolizo, toda njeni pravi temelji so bili
polo`eni takrat, ko smo spoznali, da
lahko le s trdno voljo in nemajhnimi
lastnimi napori napredujemo. Ne{te-
tokrat smo izpri~ali, da se zavedamo

svojega dolga dru`bi, da se zavedamo
obvez, ki jih z novo investicijo spreje-
mamo. Menim, da smo doslej upravi-
~ili vlogo dobrega gospodarja in to
jam~imo tudi za bodo~e.
Kaj naj re~em o tistih, ki bi {e kar
naprej kritizirali, se sprenevedali itd.,
ob tem pa ne prevzemali nikakr{ne
materialne odgovornosti? Najbolje
ni~, saj so nam `e do sedaj po`rli vse
preve~ ~asa, potrpljenja, pa tudi
denarja.

Pravijo, da pik komarja manj pe~e, ~e
ti ga je uspelo zme~kati. Nekaj jih bo
tudi dana{nji kamen.«

Le dve leti pozneje, ob zagonu elek-
trolize, je Toplek med drugim povedal: 
»Pot za naprej je jasna: zagotoviti
nadaljnji obstoj in razvoj Taluma v
razmerah vse ve~je globalizacije tudi
te panoge. Brez strate{kih povezav
tega cilja ne bo mogo~e uresni~iti, ~e-
sar se vodstvo podjetja krepko zaveda.
Le uresni~itev tega cilja bo bolj zaple-
tena, kot bi bilo potrebno. Vse preve~
je razli~nih vpletanj, interesov, pri~a-
kovanj … Pravzaprav ni~ novega!

Prepri~an sem, da se bomo tudi pri
tem projektu kmalu razveselili ob stari
latinski modrosti: Lucundi acti labores
(Prijetna so kon~ana dela).

Ob zagonu elektrolize leta 1988 je IIvvaann
KKooddrrii~~, direktor projekta MPPAl, dejal: 
»Smo prvi, ki pri dajalcu tehnologije
Pechiney nismo kupili tehni~ne
pomo~i za obdobje po zagonu. Obi~aj-
no je treba pla~ati 1,5 odstotka od
vrednosti proizvodnje za dobo 10 let
… V slabega pol leta smo sklenili

pogodbe za okrog 80 mio DEM
opreme. Tega obdobja se spomnim
kot najbolj napornega. Tempo je bil
strahovit, ve~ kot 300 tujcev je
prestopilo na{ prag. Pogajanja so tra-
jala do ranih jutranjih ur. Mislim tiste
v pisarni, tem pa je treba dodati {e
ve~erje, ko smo bili v vlogi gostiteljev.
Rad bi se jim bil izognil, pa vendar je
poslovne obi~aje treba negovati, pa
~eprav na ra~un glavobolov …

Elektroliza C 1983–2008

ELEKTROLIZA C

IVO ERCEGOVI]
FOTO: STOJAN KERBLER, 

SRDAN MOHORI^

Predsednik Uprave mag. Danilo Toplek ob postavitvi

temeljnega kamna

Talum danes
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V letu 1987 se je gradbenim delom
priklju~ila monta`a opreme. Kriti~na
pot je tekla preko proizvodnje anodnih
blokov. Prve dni v letu 1988 smo imeli
prve pe~ene anode. Ne sicer take ka-
kovosti, kot bi `eleli, vendar dovolj
dobre za zagon elektrolize. Dobava in
monta`a opreme v elektrolizi C sta
tekli skladno s terminskim planom.
Elektrolizo in anode smo zagnali pred
predvidenim rokom …

Meseci, ki so pred nami, so odlo~ilni.
Ali bomo zmagovalci ali pora`enci, je
odvisno od nas samih. Imamo upanje,
da voz, ki se mu re~e prihodnost TGA,
zapeljemo na pravo pot. Sicer nam
ostane samo tola`ba, da so za vse krivi
tisti, ki so pripeljali MPPAl do tak{ne
stopnje, ko je bilo na njem treba de-
lati.«

IIvvaann  GGeerrjjoovvii~~, predsednik projektnega
sveta MPPAl, pa je ob zagonu zbranim
namenil tudi naslednje besede:
»Odgovornost za MPPAl smo prevzeli

zavestno in prvi~ v zgodovini aluminij-
ske industrije na na~in, ki ni ustrezal
ustaljenim kadrovskim predstavam
politikov. Z razdelitvijo nalog med ma-
no, Toplekom in Kodri~em je bila
dobljena prva bitka v dolgem boju.
Ob zavesti, da slu`imo predvsem pro-
jektu, smo z `rtvovanjem prostega ~a-
sa in ob vsakodnevnem skrbnem med-
sebojnem kriti~nem preverjanju nalog
dosegli podcilje projekta. Ekipa je
dobila elan ob uspehu in videti je, da
{e ni ponehal. Koncentracija samo na
glavni cilj je seveda povzro~ila zane-
marjanje mnogih drugih nalog, ne
samo v poslovnem `ivljenju, temve~
tudi zasebno. Na{i »nasprotniki«
nikoli niso imeli enakih kvalitet. Niso
bili ekipa. Niso delali z nam podobno
predanostjo in nikoli niso imeli toliko
znanja in izku{enj s podro~ja poslo-
vanja in razvoja aluminijske industrije,
da bi nas lahko resneje ogrozili …
Tisti mnogi »jutri{nji« in predvsem
njihovi advokati pa naj {e kar sanjajo,
da bodo z na{o ali tujo akumulacijo

vsaka {tiri leta ali vsakih pet let igrali
tr`ni hazard pri novem vlaganju za sta-
tusno sre~o, imenovano »~lanstvo v
klubu visoke tehnologije«. Na{a
tehnologija morda z njihovimi merili
res ni visoka, je pa plodovita. Osebno
seveda menim, da je treba tudi z vidi-
ka aluminijske industrije dati najve~je
mo`ne prispevke za razvoj znanosti  in
~im ve~ji standard, saj aluminij ni
kovina nevednih reve`ev. Strategija
jutri{njega dne mora biti usmerjena v
konkuren~ni boj in sodelovanje z
bli`njim in daljnim svetom. Tam in ne
na doma~ih vrti~kih je pravi kruh za
na{o pridno in nekaj tiso~ glav veliko
aluminijsko dru`ino.
^e se spomnim vala zavisti in nejevo-
lje, ki smo ju bili dele`ni in ju tudi
danes ne manjka ob pripravi in izva-
janju na{e strategije, vidim posebno
spodbudo v globoki misli, ki naj bo
opravi~ilo vsega, kar smo in bomo {e
po~eli:
Norec ni tisti, ki je izgubil razum.
Norec je tisti, ki je izgubil vse razen
razuma. (G.K. Chesteron)«x

Nadzorni svet Taluma, ki ga sestav-
ljajo predsednik mag. Vitoslav Türk,
dr. Darinka Fakin, Franc Bezjak, Stan-
ko Simoni~, Marko Drobni~ in Ivan
Ogrinc, se je 5. maja 2008 sestal na 2.
redni seji.

Po pregledu in potrditvi zapisnika 1.
redne seje Nadzornega sveta je Uprava
dru`be Talum ~lane Nadzornega sveta
seznanila z letnim poro~ilom za
poslovno leto 2007, s predlogom pla-
na Taluma za leto 2008 in s strokov-
nim mnenjem In{tituta za gospo-
darsko pravo z dne 3. 3. 2008, ki ga je
pridobila Uprava po zadol`itvi, sprejeti
na 1. redni seji. Predlagan je bil datum
za naslednjo sejo NS, in sicer 30. junij
2008.

Sestal se je 
nadzorni
svet Taluma
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Vsi za enega,
eden za vse
JJoo`̀ee  NNAAHHBBEERRGGEERR,,  vodja izmene: V
tovarno sem pri{el leta 1984 in za~el v
elektrolizi B. Po treh letih izku{enj v
stari hali sem leta 1987 presedlal v
elektrolizo C, ko ta {e ni obratovala.
Prvi stik z novo tehnologijo sem do`i-

vel v elektrolizi v Franciji, kamor smo
bodo~i vodje izmen skupaj z vodilnimi
od{li na {olanje. To je bilo na{e ne-
posredno sre~anje z izku{njami stare
Söderbergove tehnologije in najnovej-
{e tehnologije s procesnim vodenjem.
Ni me bilo strah, od samega za~etka
sem verjel v uspeh, ker smo bili dobra
ekipa. Tudi Francozi so nam priznali
hiter napredek, in ~e se ne motim, smo
bili tam manj ~asa, kot je bilo predvi-

deno. Poleg spoznavanja procesa je
bil to zame velik dogodek, takrat sem
bil star komaj 21 let. S pridobljenim
znanjem smo leta 1988 za~eli zaga-
njati na{e pe~i. Zraven so bili tudi

Francozi, v vsaki izmeni smo imeli po
enega. Njihova naloga je bila striktno
spo{tovanje navodil. Pozneje smo to
prena{ali na na{e delavce, kar je bilo
zelo naporno, saj ni lahko hkrati vodi-

Dvajset let obratovanja elektrolize C

IVO ERCEGOVI]
FOTO: IVO ERCEGOVI],

SRDAN MOHORI^

Veliko je zaslu`nih, pravzaprav bi lahko vsak, ki dela v elektrolizi C, lahko
povedal nekaj besed. Dokazano je, da so vsa dela na pe~eh opravljena izjemno
kakovostno in da so vsa enako pomembna. Rezultati elektrolize to najbolj ned-
voumno dokazujejo. Odlo~ili smo se, da ob dvajseti obletnici hale povabimo
nekatere, ki so nam predstavili razli~ne poglede na delo in odnose. Ne pozabimo,
da je ta DE do pred kratkim obratovala {e z elektrolizama B in A in vodstvu gredo
vse zasluge za uspeh na podro~ju vodenja proizvodnje primarnega aluminija kot
celote.

Vodstvo DE Elektrolize: Drago [vagan, Branko Jur{ek, Vlado Predikaka, dr. Zlatko ^u{, Marija Fegu{ [migoc, Rado Komel, Marjan Horvat

Jo`e Nahberger
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ti procesa in ljudi. Zavedali smo se, da
v tak{ni elektrolizi ne sme biti
odstopanja, vsak del procesa je enako
pomemben. Vsi za enega, eden za vse,
bi lahko rekel. V stari hali si lahko
»soliral,« opazoval pe~i in se odlo~al
po potrebi. Tukaj te usmerja procesno
vodenje, vse je programirano, razen
okvar.
Postopoma sem sprejemal logiko
elektrolize in ni ~udno, da vpliva name
ne samo takrat, ko sem med pe~mi,
tudi v pisarni jo voham. Na neki na~in
mi usmerja `ivljenjske navade. O
dogajanju v tovarni smo dobro obve{-
~eni, najve~ prek Aluminija. Tudi vod-
ja nam razlo`i, ~e se kaj posebnega
dogaja. Menim, da bo elektroliza {e
dolgo `ivela. Saj odli~no dela in je kot
nova. ^utim, da dajem tovarni najbolj-
{e, kar lahko, in da mi to na korekten
na~in vra~a. Pa ne samo meni, ampak
vsem. 

Mladi tega ne
morejo vedeti
MMiillaann  PPEETTRRII^̂,, elektrolizer: Po poklicu
sem klju~avni~ar. V tovarno sem pri{el
februarja 1984, v elektrolizo A. V elek-
trolizo C sem bil preme{~en leta 1987
{e pred zagonom pe~i. Bilo pa je testi-
ranje in pe~i smo poskusno zaganjali
na suho. Tako sem z najslab{ega dela
pri{el na najbolj{e skupaj z vodjo
elektrolize A Stankom Vajdo. Za na{e
delo je najpomembnej{a kolektivnost.
^e ne bi bilo skupnega duha, bi bilo
slabo. Vsa dela na pe~i so enako
pomembna. Po tolikem ~asu sem se
navezal na to delo in spoznal sem, da
pe~ vrne vse, kar ji da{. ^e pravilno
pristopi{ k delu, ~e vse lepo »po{lih-
ta{«, te nekaj ~asa pusti pri miru, kot
da bi rekla, zdaj sem zadovoljna. V hali
A smo to {e bolj ob~utili, saj je pe~
pred anodnim efektom kar »tulila«,
mo~neje se je kadilo in nase je opo-
zarjala {e na druge na~ine. Mi pa smo
letali s »preharjem« ali z leseno pali-
co. Zato je bilo takrat dosti bolj kot da-
nes pomembno re~i, da si elektrolizer.
V novi hali pa zasveti `arnica in pove,
da pe~ sama uga{a efekt. Mladi, ki
niso oku{ali stare hale, tega ne more-
jo vedeti in prav je, da je tako. Tukaj
nas je manj, kar pomeni, da moramo

{e bolj dr`ati skupaj, imamo veliko
dela, ki ga moramo opraviti pravo~as-
no in dobro.  
Zlati metulj? Moram povedati, da sem
bil zelo presene~en, da sem kot prvi
delavec iz nove hale dobil metulja. Za-
kaj? Ne vem, delam po svoji vesti,
tako, kot je treba. Enako bi delal, tudi
~e ga ne bi dobil. Je pa res, da nam
tovarna vra~a, kar mi njej dajemo.
Zmotijo nas govorice o mo`nosti
zaprtja tudi elektrolize C. Drug re`im je
v dr`avi in vse je mogo~e.

Elektroliza je
{e vedno srce
Taluma
AAnnddrreejj  RROO@@MMAANN,,  elektrolizer: Po pok-
licu sem strojni tehnik. V tovarno sem
pri{el leta 1989. Za~el sem v hali A,
nadaljeval kot vodja izmene v B in
zdaj, ko je ta zaprta, sem od januarja
letos kot elektrolizer v elektrolizi C.

Moram re~i, da je bil za~etek zame ze-
lo te`ek. Zame je bilo vse novo in {e
zdaj porabim dosti ve~ ~asa za opra-
vila kot drugi. Tako reko~ komaj naj-
dem ~as za malico; kot vodja izmene v
stari hali nisem imel te navade. Pose-

bej zahtevno je delo na `erjavu. Obvla-
dam pe~ni ra~unalnik in tudi vse
drugo. Novi svet elektrolize C je pri
mojih {tiridesetih letih starosti veliko

spremenil tudi v mojem `ivljenju. Ven-
dar gre in tukaj mi je vedno bolj v{e~.
Ne morem primerjati s staro halo, ker
zdaj opravljam druga~na dela. ^e
re~em, da mi je tukaj bolj vro~e, mi ne
bo nih~e verjel. Nedvomno je prednost
elektrolize C ~istost delovnega okolja
in za elektrolizerje je delo fizi~no la`je. 
Verjamem v Talum in ni me strah, ker
se dovolj posve~a delavcem. ^e dobro
dela{, nima{ nikakr{nih problemov, za
vsakogar je dolgoro~no najpomemb-
neje, da ima varno slu`bo. To se je
dovolj nazorno pokazalo ob zaprtju
hale B. Pojem elektrolizer ne izgublja
pomena, elektroliza je {e vedno srce
Taluma.

Zame je 
pe~ stroj, 
ne ~lovek
AAlleekkssaannddeerr  ^̂UU[[,,  tehnolog meritev: V
tovarno sem pri{el leta 1989. Najprej
sem bil pri vzdr`evalcih, potem sem
od{el k vojakom, nato sem se vrnil v
elektrolizo C. Po izobrazbi sem strojni
tehnik in pravkar v Ljubljani kon~ujem
Visoko strokovno {olo, smer metalur-
gija. Vojsko sem slu`il v Karlovcu v
najbolj kriti~nem obdobju. Vrnil sem
se, ko je bila vojna v Sloveniji `e drugi
dan in na sre~o nisem imel nobenih
te`av. 
V elektrolizi C sem delal kot elektroli-
zer in voznik polnih enajst let, v izme-

Milan Petri~

Andrej Ro`man

Aleksander ^u{
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nah. Pri drugi fazi modernizacije sem
pri{el v dnevno izmeno kot tehnolog
meritev. Iz elektrolizerskih izku{enj la-
hko re~em, da je vsako delo na pe~eh
enako pomembno. To pomeni pravo-
~asno menjavo anod, ~rpanje, oskrbo
z glinico, zasipavanje pe~i, a ne preve~
ne premalo, itd. Delavci, ki so pri{li iz
stare hale, pri delu ne prednja~ijo, ker
jih ovirajo njihove stare navade. Novi
delavci si prej zapomnijo. Kot merilec
opravljam predvsem meritve temper-
atur v kopeli in padce napetosti v kato-
di. Podatke vna{amo v pe~ni ra~unal-
nik in na osnovi tega odlo~amo, ali
bomo ukrepali in kako. Ukrepati po-
meni korigirati kislost elektrolita
oziroma dodajati ali odvzemati fluo-
rove soli. To ne poteka avtomatsko; ko
pade temperatura, dodamo fluorid.
Podatki so namre~ lahko kontradik-
torni, zato je treba vedeti ve~, poznati
pe~ v celoti, preveriti druge parametre
in se {ele potem odlo~iti. To so finese,
ki poleg vestnega dela in dobrih
surovin dr`ijo elektrolizo v odli~ni
kondiciji.
Za razliko od starej{ih elektrolizerjev
jemljem komunikacijo s pe~mi strogo

tehni~no. Zame je pe~ stroj, ne ~lovek,
posebej ta v novi hali. Raziskujem tudi
zagon obnovljenih pe~i, kar je obenem
tema moje diplomske naloge na prej
omenjeni visoki {oli. Poleg tega sem v
prostem ~asu padalec, u~itelj padal-
stva in pilot. ^as? ^e ima{ voljo in se
dobro organizira{, ga najde{.

Prehod z
ro~nega dela
na strojno
MMiillaann  PPEETTRROOVVII^̂,, elektrolizer: Po izo-
brazbi sem orodjar. V Talum sem pri-
{el leta 1989 v strojno delavnico. Po
kon~ani vojski sem leta 1992 za~el de-
lo elektrolizerja v hali B, od maja 1995
pa v elektrolizi C. Prihod v novo halo
je zame pomenil veliko spremembo,
kot da bi pri{el v drug svet. Predvsem
mislim na zrak in delo. Prehod s »pre-
harja« na `erjav in ra~unalnik je kljub
pomembnim izbolj{avam prehod z
ro~nega dela na strojno. Je pa tudi

prehod z individualnega duha na sku-
pinskega. Mnoge besede, ki smo jih
uporabljali v stari hali, bodo z njo
izumrle. Kdo in kdaj bo {e omenil pre-
harje, pajserje in drugo izvirno termi-
nologijo? Mi, ki smo okusili staro ha-
lo, imamo malo druga~ne nazore. Na
delovanje pe~i smo bolj vplivali in z
njimi smo resni~no na neki na~in ko-
municirali. V novi hali prevladuje teh-
nika, ki nas enako kot drugje v `ivlje-
nju odtujuje. Poglejte otroke, za igro

imajo ra~unalnike in podobne stroje. 
Vendar nas elektroliza C na svoj na~in
tudi zdru`uje. Manj nas je in ve`e nas
skupno delo, po slu`bi gojimo dobro
prijateljstvo. ^e se o pla~ah ne meni-
mo, ker je to posebna tema, lahko re-
~em, da nam Talum veliko nudi. Lahko
smo spro{~eni, ne potrebujemo kont-
role nad sabo, in kar je zelo pomemb-
no, ni strahu, da bi izgubili slu`bo brez
razloga.x

Milan Petrovi~

Projekt nove elektrolize C je, kar se
ti~e zagona in obratovanja, zahteval
poseben postopek. V ta namen smo se
morali v Franciji predhodno {olati v
njihovi elektrolizi, kjer smo spoznavali
proces, delo, zagon celic in vse drugo.
Po usposabljanju v Franciji smo s po-
mo~jo ekipe iz Pechineya leta 1988
uspe{no dokon~ali zagon 80 celic v
elektrolizi C. Vsa leta smo se trudili za
doseganje dobrih rezultatov, kar nam
je tudi uspevalo, ve~krat z ve~jimi
napori (ob~asni problemi z anodami –
predvsem horizontalni lomi, redukcije
elektri~ne energije, spremembe kako-
vosti glinice …).Po prehodu v novo
tiso~letje se je za~ela priprava na
zagon drugega dela na{e nove elek-
trolize. Izgradnja in zagon sta potekala
nadpovpre~no dobro z uporabo last-
nega znanja in pridobljenih izku{enj.
Rezultati proizvodnje so od zagona
drugega dela elektrolize na zavidljivo

visoki ravni (kar nam priznavajo tudi
drugi uporabniki tehnologije AP18; `e
nekaj ~asa smo namre~ na vrhu lest-
vice). Vsi sodelujo~i pri proizvodnji so
prispevali k dobrim rezultatom: dobra
je obnova celic (visoka `ivljenjska
doba), uvedba grafitiziranih katodnih
blokov, zelo dobra je razpolo`ljivost
poslu`evalnih `erjavov (uspe{no izve-
den remont treh poslu`evalnih `erja-
vov) in vozil za transport. Posebej bi
izpostavil dobro kakovost anod in v
zadnjih letih uporabo zarezanih anod.
Ravno tako je zelo pomembno, da smo
leta 2000 brez zastojev zamenjali pro-
cesno vodenje. Na ta na~in smo lahko
ohranili kakovostno poslu`evanje ce-
lic, pa tudi na osnovi izku{enj dobro
obvladovanje procesa elektrolize. 
Osnovni rezultati so razvidni iz prilo`e-
nih diagramov in so tudi dovolj zgo-
vorni.x

Elektroliza C je stopila
v tretje desetletje
obratovanja
VLADO PREDIKAKA

2000

2000
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Ob obletnici elektrolize C nismo poza-
bili na »na{o« tajnico, Marijo Fegu{
[migoc. Marija je pri{la v tovarno leta
1984 v takratni TOZD Proizvodnja alu-
minija, ki je zdru`eval proizvodnjo
anodne mase, elektrolizi A in B ter
livarno. Zaposlenih je bilo okrog 650
ljudi. Tedaj in v ~asu prve moderniza-
cije tovarne, vse do leta 1993 sem bil
direktor tega TOZD-a  in z Marijo sva
tesno sodelovala. Julija 1993 je bila
opravljena reorganizacija, obrati so se
osamosvojili, postali so delovne eno-
te, pri vodenju nove DE Elektrolize pa
me je zamenjal Zlatko ^u{, takrat {e
magister. Marija je ostala na mestu
tajnice, zato lahko re~em na{a tajnica,
~eprav je razlogov, da je na{a, {e veli-
ko ve~. Njen izvirni na~in dela presega
ustaljene norme in iz tajni{kega dela je
ustvarila posebnost, vredno mnogih
drugih Talumovih dose`kov. Postala
je nekak{na mati elektrolizerjev. V
zasebnem `ivljenju je do`ivela nekaj
tragedij, ki jih je premagala na svoj
na~in. Tudi Zlatko in mnogi drugi po-
trjujejo njeno zanesljivost, sposob-

nost, hitrost, ~love{kost, kar lahko raz-
beremo iz njene pripovedi.

Za~ela sem kot administratorka, dali
so mi halo A, sindikat in mladino, kot
tajnica pa sem dobila {e vse preosta-
lo. V pravni slu`bi so nas pou~ili o
predpisih pri spremljanju razli~nih sej,
zborov, sindikata, politi~nih organi-
zacij in drugega, kar je bilo zna~ilno za
~as samoupravljanja. Ljudi sem naj-
bolj spoznavala na zborih delavcev.
Nekateri so bili agresivni, glasni, kar
strah me je bilo, posebej ko sva hodi-
la na zbore tudi v no~ne izmene po
obratih. Treba se je bilo navaditi, jih
spoznati, kajti ve~ina delavcev je bila
po{tena in zelo delovna. Pri najbolj
resnih zadevah so se znali po{aliti in
obenem razumeti potrebo tovarne. To
se je najbolj videlo pri sprejemanju
klju~nih sklepov glede projekta mo-
dernizacije. To se danes zdi ~udno,
takrat pa so delavci neposredno odlo-
~ali tudi o tem. Poleg tega smo v
TOZD-u sami sprejemali nove delav-
ce, re{evali stanovanjske te`ave in

druge osebne potrebe delavcev. V tis-
tem obdobju smo imeli ogromno dis-
ciplinskih prekr{kov, ki so jih zakrivili
ve~inoma isti ljudje. [lo je za prekr{ke
pri prihodu na delo, za odsotnost,
vedenje, alkoholizem, nespo{tovanje
bolni{kih odsotnosti in podobnega.
To in marsikaj drugega se je spreme-
nilo, ko so bili leta 1987 ukinjeni
TOZD-i in z njimi vsi samoupravni
organi. Ustanovljena je bila enovita
delovna organizacija in odlo~anje je
bilo preneseno na delavski svet. 
Delavci so k meni pogosto prihajali z
razli~nimi te`avami, `eljami, predlogi,
dvomi. Posebej ob zaprtju hale A so
`eleli nasvet, zelo te`ko so sprejemali
spremembo dela, morala sem jih tola-
`iti in pojasnjevati stvari, kolikor sem
pa~ lahko. Tudi danes, v modernih
~asih ni bistveno druga~e. Verjetno
sem jih navadila, da se lahko obra~ajo
name, nekateri le pokli~ejo.  Ob zaprt-
ju hale B se je videlo, da so ljudje
malo bolj navajeni na spremembe. A
preden so {li k direktorju, so me
spra{evali, kako in kaj. Saj sem edina
`enska v DE, prej nas je bilo s ~istilka-
mi vred {tirinajst. Bila sem jim zelo
blizu, kot da so potrebovali ne samo
nasvet, ampak tudi neko priznanje, da
se ne bi po~utili samo kot {tevilka.
Veste, ponos delavcev je pri nas zelo
ob~utljiva zadeva. Morala sem biti tudi
pravi mali psiholog. Mo~ne vezi so
ostale tudi potem, ko so od{li v druge
enote. Pokli~emo se in se pogovori-
mo, tudi z na{imi upokojenkami se
sli{im. Name se obra~ajo tudi drugi, ki
niso iz na{e DE. Pogosto mi ta komu-
nikacija vzame veliko ~asa in moram
kar paziti, da nisem v zaostanku s svo-
jim delom. Ko me ni, me glede ute~e-
nih del nadome{~a Brigita Purg, jaz pa
nadome{~am njo, ko manjka ona. 
Ukinitev organov upravljanja in mo-
dernizacija procesa sta zelo spremenili
moje delo. Vse je bilo bolj usmerjeno
k razvoju. V{e~ mi je bilo, ko smo
gradili nove obrate, da so vse vajeti
dobili na{i mladi strokovnjaki, da so
lahko pokazali svoje sposobnosti.
Tudi uvedba ra~unalnikov je naredila
svoje. @e ko smo nabavili elektri~ni
pisalni stroj Olimpia,  ki je imel malo
pomnilnika, je bil velik dogodek, vsi
so ga prihajali gledat. [e zdaj ga
imam. Ra~unalnik pa je tako pravi
~ude`, posebej pri pisanju. Kupi

papirjev so se postopoma zmanj{eva-
li, na~in komunikacije, vsebina sporo-
~il in dokumentov je druga~na. Glavna
moja sedanja dela so  dokumentacija
o delavcih, obra~un pla~, ure, zdrav-
ni{ki pregledi, izobra`evanje, raz-
poreditve, slu`bena potovanja itd.
Tudi veliko tujcev se obra~a pri nas.
Prej smo imeli le Mostar in [ibenik,
sedaj celo Evropo do Amerike in
Japonske. To se vidi `e po postre`bi,
ki je veliko bogatej{a.  
Zadovoljna sem, ker imam ob~utek, da
sem vedno delala v zdravem okolju. V
vsakem obdobju so prevladovale
dobre lastnosti, ki so nas vodile na-
prej. Pohvalim lahko oba svoja {efa. Z
vami sem bila devet let, z Zlatkom pa
delam `e petnajsto leto. Ko ima ~as,
nam pove kaj o slu`benih potovanjih
in svojih zanimivih letalskih izku{njah,
tako da o padalstvu in letalstvu veliko
vem. Zasebno se vsi tikamo in to se mi
zdi zelo »fajn«.  Ob obletnici elektroli-
ze vsem iskrene ~estitke!
Marsikaj grenkega sem do`ivela v
svojem `ivljenju. Mo`a sem izgubila,
ko sta bila otroka stara dve in sedem
let. Morali smo iti naprej, in da bi pre-
`ivela, sem v roke prijela marsikatero
orodje. S trdno voljo je vse mogo~e.
To je bila velika izku{nja in pogum.
Potem mi je umrla {e mlaj{a sestra
Danica, delavka Taluma. Upam, da se
je zgodilo `e vse slabo, kar se je
moralo zgoditi, in moram re~i, da me
je vseskozi tudi slu`ba »gor dr`ala«.
Z drugim mo`em sva za~ela znova.
Imava tri otroke, enega v osnovni {oli,
drugega na srednji in {tudentko.
Dostikrat re~em sama sebi, da moram
bolj misliti nase. Po~asi se navajam
na mirnej{e `ivljenje. Otroci so dovolj
veliki, da me ne potrebujejo ve~ toliko,
in z mo`em, ki dela v izmenah, prila-
gajava ~as. Ve~ kolesarim, ve~ hodim
s prijateljicami na pohode in podobno.
Dru`ba in prijatelji mi vedno ve~
pomenijo. I{~em nove poti, spoz-
navam naravo in po~nem stvari, ki mi
dajejo nov smisel. Saj si re~em, vrt in
kuhinja lahko po~akata.x

Marija

IVO ERCEGOVI]
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Marija Fegu{ [migoc
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Predstavljamo vam Branka Jur{ka,
najmlaj{ega ~lana vodstva elektrolize
C, ki je pri{el v to ekipo {ele lani sep-
tembra. Odgovor na vpra{anje, zakaj
mu je vodstvo zaupalo odgovorno
funkcijo vodenja, prepu{~a drugim. Pa
ni te`ko uganiti, kajti njegov odnos do
dela in ljudi, ki ga je pokazal v stari
hali, posebej pa poglobljen {tudij
proizvodnega procesa, ki ga je uspe{-
no opravil na pe~eh elektrolize C za
pripravo svoje diplomske naloge, sta
dovolj zgovorna. Poleg drugih je tudi
on zaslu`en za odli~ne rezultate vse do
zadnjega kilograma aluminija v hali B.
Zato so njegov prihod pozdravili drugi
sodelavci in tudi delavci so ga hitro
vzljubili. Pri novem delu ni imel veli-
kih te`av, ker je dosedanji vodja, redo-
ljubni Stanko Vajda, pustil za sabo
vzorno delovi{~e. 

AAllii  ssii  mmoorrddaa  `̀ee  pprrii  ddeelluu  vv  eelleekkttrroolliizzii  BB
ddeell  ssrrccaa  ppoossvvee~~aall  nnoovvii  hhaallii??  KKaajjttii  nnjjeennii
pprriivvllaa~~nnoossttii  iinn  zzuunnaannjjii  lleeppoottii,,  ddaa  nnee
ggoovvoorriimm  oo    ooddnnoossuu  ddoo  nnjjeenniihh    ppee~~ii,,  ssee
kklljjuubb  zzvveessttoobbii  ddoo  ooddhhaajjaajjoo~~ee  »»ggoossppee««
nnii  llaahhkkoo  uupprreettii..
Prvi del elektrolize C je bil zagnan rav-
no v ~asu, ko sem tudi sam pri{el
delat v tovarno. Ker  sem naklonjen iz-

zivom in novim tehnologijam, me je
ves ~as zanimalo, kaj se tukaj dogaja
in kako stvari delujejo. Prvi resnej{i
stik z elektrolizo C sem imel v ~asu za-
gona drugega dela elektrolize, saj sem
takrat skrbel za to, da smo ~im bolj
optimalno porabili vse anodne ostan-
ke. Nadaljevalo se je v ~asu priprave in
pisanja diplomske naloge, ki je obrav-
navala tematiko pe~i v elektrolizi C.
Danes sem tukaj in se po~utim kot del
te veli~astne celote. 

PPrroossiimm,,  ddaa  nnaa  kkrraattkkoo  ooppii{{ee{{  ssvvoojjoo  ddoo--
sseeddaannjjoo  ppoott  vv  TTaalluummuu..
V tovarni sem se zaposlil novembra
leta 1988 kot pripravnik v usmerjeval-
nici. Po kon~anem pripravni{tvu sem
se prestavil v laboratorij za meritve,
kjer sem opravljal elektro-metalur{ke
meritve v obeh starih elektrolizah, ne-
kaj pa tudi na energetskih napravah.
Zaradi potreb dela sem po treh letih
pristal v elektrolizi B kot vodja izmene,
sedaj sem z velikim zadovoljstvom
sprejel ponudbo za vodenje nove hale. 

KKaakk{{nnee  ssoo  bbiillee  ttvvoojjee  oossnnoovvnnee  nnaallooggee  vv
ssttaarrii  eelleekkttrroolliizzii??
V elektrolizi B sem se ve~ino ~asa
ukvarjal s tehnologijo. Nekaj ~asa je

bilo namenjenega tudi izobra`evanju
doma~ih delavcev, predvsem pa na
novo najetih pogodbenih delavcev.

KKaajj  jjee  bbiilloo  ppoo  ttvvoojjeemm  mmnneennjjuu  ooddlloo~~iill--
nnoo,,  ddaa  ssoo  ttii  zzaauuppaallii  vvooddeennjjee  ttaakkoo  zzaahh--
tteevvnneeggaa  pprroocceessaa??
Na to vpra{anje odgovorim zelo te`ko
in bi ga morali postaviti komu druge-
mu. Sam mislim, da sta bila pri tem
odlo~ilna moj odnos do dela in moja
lojalnost. Seveda to ni dovolj, ~e tega
nih~e ne opazi. Zato sem {e toliko bolj
zadovoljen in svojim predpostavlje-
nim hvale`en za zaupanje.

KKoo  pprriihhaajjaa{{  vv  pprroossttoorr  eelleekkttrroolliizzee  CC  iinn
ttuuddii  kkoo  ddeellaa{{  vv  ssvvoojjii  ppiissaarrnnii,,  kkii  jjee  ssrreeddii
hhaallee,,  aallii  ~~uuttii{{  mmoo~~  tteeggaa  pprroocceessaa  vv
ssmmiisslluu  tteehhnnoollooggiijjee  iinn  kkoott  cceelloottee,,  zz
lljjuuddmmii  vvrreedd??
Veli~ino obrata za~utim vsak dan ob
prihodu na delovno mesto. Da s
pogledom premerim celo halo, moram
pogledati krepko levo in desno. V
primerjavi s tem smo ljudje majhni in
nemo~ni, vendar potrebni za uprav-
ljanje. Te mo~i, te energije, ki se tukaj
pretaka, se dostikrat ne zavedamo.
Vodenje elektrolize se mi v~asih zdi
kot upravljanje kak{nega te`kega
gradbenega stroja, mogo~e potni{ke-
ga letala, ki se upravlja z gumbi in ro-
~icami. ^e pravo~asno s pravo mero
pritisnemo na pravi gumb ali vzvod,
potem je tudi smer prava. Podobno je
z elektrolizo. Tehnolo{ki proces je
treba ves ~as uravnavati v optimalno
smer delovanja.

^̂eepprraavv  nniissii  {{ee  ddoollggoo  ttuukkaajj,,  mmee  zzaanniimmaa,,
kkaajj  ttii  ppoommeennii  ddeejjssttvvoo,,  ddaa  jjee  eelleekkttrroolliizzaa
CC  mmeedd  nnaajjbboolljj{{iimmii  vv  ssvveettuu..  AAllii  ttoo  mmoorr--
ddaa  ddoo`̀iivvlljjaa{{  kkoott  bbrreemmee??
Nikakor. Zelo sem vesel in ponosen,
da sem lahko del tega. To zelo rad
povem tudi ob raznih prilo`nostih. Se-

veda se pri tem dobro zavedam, da to
ni plod mojega dela, saj sem tukaj
premalo ~asa. Priznati pa  moram, da
si mo~no `elim, da ohranim to raven.

OOppaa`̀aamm,,  ddaa  ssoo  ttee  lljjuuddjjee  hhiittrroo  sspprreejjeellii
zzaa  ssvvoojjeeggaa..  VV  ppooggoovvoorruu  zz  nnjjiimmii  iinn
gglleeddee  nnaa  nnjjiihhoovv  ooddnnooss  ddoo  ddeellaa  jjee  ~~uuttiittii
ssppoo{{ttoovvaannjjee..  KKaajj  ssee  ttii  pprrii  ddeelluu  zzddii
nnaajjbboolljj  ppoommeemmbbnnoo??  
Predvsem posku{am biti ~im bolj
realen. Prav tako posku{am med
sodelavci in tistimi, s katerimi priha-
jam v stik, zgraditi ~im bolj pristen
odnos. To se mi zdi zelo pomembno.

Moje mnenje je, da so medsebojni
odnosi odlo~ilen dejavnik za zado-
voljstvo zaposlenih in posredno tudi
za rezultate dela. Poudariti moram tu-
di, da ob prihodu na novo delovno
mesto nisem imel veliko za~etnih te-
`av, saj sem pri{el v urejeno delovno
okolje, za kar gre pohvala za dobro
delo mojemu predhodniku.

AAkkttiivveenn  ssii  ttuuddii  pprrii  vvrreellcciihh  iiddeejj..  IImmaa{{
~~aass  zzaa  ttoo  iinn  kkaakkoo  vvaamm  ggrree??
V~asih pridejo dnevi, ko imam res
dela ~ez glavo. Na sre~o niso vsi dnevi
tak{ni. Prav tako si lahko svoje delo
nekoliko prilagajam in razporejam
sam, tako da je mogo~e uskladiti vse
obveznosti. ^lani vrelca idej obrav-
navamo predvsem predloge in prob-
leme, ki so vezani na na{e aktivnosti in
morebitne novosti. V vrelcih idej
usklajujemo razli~na mnenja in
poglede na iste stvari, kar nam v veli-
ki meri pomaga pri na{em skupnem
delu.

KKaajj  bbii  ssppoorroo~~iill  oobb  ddvvaajjsseettii  oobblleettnniiccii
hhaallee??
Glede na to, da smo po rezultatih v
samem svetovnem vrhu, `elim, da tako
ostane {e vsaj naslednjih dvajset let.x

Vodenje elektrolize
je podobno 
upravljanju
potni{kega letala

IVO ERCEGOVI]
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Vodja elektrolize C. Branko Jur{ek Zagon pe~i
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Prvi januar 2008 pomeni za~etek izva-
janja Kjotskega protokola za vse
dr`ave, ki so ga ratificirale, s tem datu-
mom pa se je za~elo izvajati tudi drugo
trgovalno obdobje za emisijske
kupone. Med dr`ave, ki so protokol
sprejele, spada tudi Slovenija in tako
je pri nas za~ela veljati obveznost
zmanj{anja emisij toplogrednih plinov
(TGP) za 8 odstotkov v obdobju od
2008 do 2012 glede na izhodi{~no
leto 1986. Upravljavcem naprav, ki
sodelujejo v Shemi EU za trgovanje s
TGP, so bile dodeljene nove koli~ine
emisijskih kuponov v skladu z
Nacionalnim alokacijskim na~rtom
2008–2012.

Prvo trgovalno obdobje za emisijske
kupone, ki je trajalo od 1. januarja
2005 do 31. decembra 2007, se je
uradno kon~alo 30. aprila 2008, ko so
morali upravljavci predati emisijske
kupone za emisije CO2, proizvedene v
letu 2007. Talum je iz porabe
zemeljskega plina (ZP) proizvedel
naslednje emisije CO2:

Skupaj smo torej v obdobju od 2005
do vklju~no 2007 proizvedli 
107.369 ton CO2 oziroma povpre~no
35.790 ton CO2 na leto. Za enako
obdobje smo prejeli 74.251 emisijskih
kuponov, dokupiti pa smo jih morali
33.118. Manjkajo~e emisijske kupone
smo kupili na trgu EU in s tem
uspe{no izpolnili obveznost Sheme
EU za trgovanje s TGP.
Kot `e re~eno, je letos 1. januarja
za~elo veljati novo trgovalno obdobje,
ki bo trajalo kar pet let. Za to obdobje
je Talum prejel povpre~no 30.187
emisijskih kuponov na leto (1 tona
CO2 = 1 emisijski kupon). Prve analize
ka`ejo, da dodeljena koli~ina emisij-
skih kuponov ne bo zadostovala za
predvidene proizvedene emisije CO2

in manjkajo~e kupone bomo morali
ponovno kupiti na trgu. Prednost tega
obdobja pa je, da svoje obveznosti ne
bomo izpolnili le z emisijskimi kuponi,
pa~ pa tudi s pomo~jo kreditov iz pro-
jektnih mehanizmov, katerih cene se
trenutno gibljejo na ravni 70 odstotkov
cene emisijskih kuponov.x

Talum uspe{no prestal 
prvo trgovalno 
obdobje

ENERGIJA IN OKOLJE

MAG. ALEKSANDRA MURKS
FOTO: ALEKSANDRA MURKS

Mag. Aleksandra Murks

Leto Poraba ZP v Sm3 Emisije CO2 v tonah

2005 18.600.208 34.867
2006 19.233.671 36.054
2007 19.440.480 36.448
SSkkuuppaajj 5577..227744..335599 110077..336699

Aluminij, {tevilka 5, maj 2008 11



Dr. Zlatko ^u{, vodja DE Elektrolize, je
ve~ini dobro znan, za mlaj{e zapos-
lene pa vseeno pripi{imo nekaj
podatkov. Zlatko se je rodil 5. avgusta
1960 na Ptuju. V tovarno je pri{el leta
1984 in je bil takoj vklju~en v delo na
poskusnih pe~eh s predpe~enimi

Pogovarjali smo se z dr. Zlatkom ^u{

INTERVJU

Lepo je
delati v
okolju, 
kjer je vsak
pomemben
in potreben

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^
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anodami. Leta 1994 je magistriral,
zgradil hi{o, pove~al dru`ino na tri
otroke, napredoval kot mednarodni
padalski sodnik, leta 1998 doktoriral,
postal letalski pilot …Lahko bi rekli,
da so se mu do takrat izpolnile vse
velike `elje. No, tisti dve, da je ~im ve~
v zraku in da Talum napreduje in
pre`ivi, sta {e ostali. Kot ~lovek in
strokovnjak je Zlatko dokazal, da sodi
med ljudi, ki se ne zadovoljijo s svojo
nepomembnostjo, ampak so podvr`e-
ni brezkon~nemu procesu samorazvo-
ja, katerega nemir ni splo{en, temve~
usmerjen k iskanju resnice o svojem
poslanstvu v `ivljenju. Naj povem, da
mi je na koncu tega pogovora obljubil
polet z letalom v Dalmacijo, kamor
pogosto zahaja, ker ima hi{ico ob
morju. Hvala za to ponudbo, moram
{e premagati strah pred majhnim
letalom.  

Temeljni kamen hale C je bil
sve~ano polo`en junija 1986. Dne
10. februarja 1988 je bila zagnana
prva elektrolizna pe~ z oznako 201,
aprila istega leta je bila zagnana
celotna hala, sam proces je za~el
normalno te~i nekoliko pozneje in
{e bi lahko na{tevali klju~ne tre-
nutke. Neko~ si omenil, da je
za~etek oziroma rojstni dan hale
lahko vsak od teh dogodkov ali pa
nobeden. Kaj si pri tem imel v mis-
lih?

Ja, od takrat je pe~ 201 do`ivela {e
dva rojstna dneva. Koliko je torej
sploh stara? 

Tudi ta razlaga je pravilna. Pred-
sednik Toplek je ob za~etku grad-
nje povedal, da so bili pravi temelji

elektrolize polo`eni takrat, ko smo
spoznali, da lahko s trdno voljo in
nemajhnimi napori napredujemo.
Pri{el si prav v ~asu preobrata na
bolje, ko je vse vrelo od idej in na-
~rtov. Kako si do`ivljal odlo~itev za
modernizacijo, posebej pa glavne
akterje projekta, Danila Topleka,
Ivana Gerjovi~a in Ivana Kodri~a?

Za mladega in`enirja ni lep{ega kot
delo v ustvarjalnem okolju. Za uspeh
posameznika je potrebnih kar nekaj
dejavnikov: volja, delo, vztrajnost, kre-
ativnost in {e marsikaj ter seveda
okolje, v katerem deluje{. Omenjene
gospode zelo spo{tujem in sem jim
hvale`en za to, da sem se lahko ob
razli~nih projektih od njih veliko
nau~il.

»Z elektrolizo C smo stopili v tret-
je tiso~letje,« smo `e leta 1998 na
osnovi dose`enih rezultatov naz-
nanili vsej Sloveniji. Kaj je tako
zna~ilno za elektrolizni proces, da
tehnologija dolgoro~no ostane
moderna in uspe{na?

Mogo~e se bo zdelo malo zguljeno in
za demokrati~ne ~ase zastarelo, pa
vendar vsaj v na{em primeru deluje.
Poleg vseh novih tehni~nih spoznanj
in izbolj{av je klju~nega pomena filo-
zofija vodenja procesa. Kljub svoji
raznolikosti med posameznimi elek-
troliznimi celicami je treba proces vo-
diti kot enoto. Zelo pomembno je, da
vsak na svoji stopnji delovnega proce-
sa opravi nalogo kakovostno in se pri
tem zaveda, da je vsaka od delovnih
operacij najpomembnej{a. Lepo je
delati v okolju, kjer je vsak pomemben
in potreben.

To je nedvomno osnovni vzrok, da
nas tudi po dvajsetih letih obrato-
vanja uvr{~ajo v sam svetovni vrh
med proizvajalci aluminija po
dose`enih rezultatih. Spremlja{
dogodke in tudi aktivno sodeluje{
na razli~nih strokovnih sre~anjih,
zato nas zanima ali so na vidiku
nove razvojne smeri elektroliznega
procesa.

@elje so velike. Tudi cilji so in vendar
se vse ve~ dru`b ukvarja z obstoje~o
tehnologijo. Sem ~lan Delovne
skupine 1 (WG1) v EATP (Evropska
tehnolo{ka aluminijska platforma) ter
`e skoraj stalni ~lan aluminijskega
komiteja za katodne materiale pri
TMS. Podro~je, ki ga pokrivam, ima
dva glavna cilja:

- pove~anje `ivljenjske dobe EC na
ve~ kot 3000 dni,

- zmanj{anje specifi~ne porabe elek-
tri~ne energije na 11–12.000 kWh/t.

Zaenkrat ka`e, da smo z uporabo
novih materialov bli`e cilju v primer-
javi z novimi tehnologijami.

Kaj pa je v razvojnem smislu
mo`no pri~akovati v Talumu?

Nadaljevati na za~rtani poti. V nasled-
njih treh letih bomo v ve~ino elek-
trolize vgradili grafitizirane materiale,
kar nam bo omogo~alo nadaljnjo opti-
mizacijo procesa v smeri zni`anja spe-
cifi~ne porabe elektri~ne energije in
pove~anja produktivnosti. 

Energija. ^e pogledamo v prihod-
nost, je najbr` podobna preteklosti:

»Omenjene gospode zelo
spo{tujem in sem jim
hvale`en za to, da sem se
lahko ob razli~nih projektih
od njih veliko nau~il.«

»^e upo{tevamo /.../
zgre{eno evropsko 
elektroenergetsko politiko, je
mo`no napovedati le
kaoti~no stanje. In v tem
kaosu se bomo morali
nekako znajti kot `e mno-
gokrat doslej.«
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nenehen boj za oskrbo in cene.
Kako in za koliko ~asa naprej lahko
to komentira{?

Uf, to pa je prete`ko vpra{anje zame.
Uradni evropski napovedovalci in
analitiki so predvidevali, da se bo cena
po »odprtju« trga elektri~ne energije
zmanj{ala, kar bi bilo po osnovni eko-
nomski logiki normalno. Zgodilo se je
ravno obratno, cene so se podvojile,
saj je trg odprt le navidez. ^e
upo{tevamo {e splo{no stanje na
podro~ju energetike, kjer je nafta `e
120 dolarjev za sod, pospe{eno pora-
bo v Indiji in na Kitajskem ter popol-
noma zgre{eno evropsko elektroener-
getsko politiko, je mo`no napovedati
le kaoti~no stanje. In v tem kaosu se
bomo morali nekako znajti kot `e
mnogokrat doslej.

O oskrbi z glinico se manj govori,
pa vidimo, da je tudi to dokaj
nestabilno podro~je. Za leto 2006
si se ~udil, da je bila {e marca na
prostem trgu 600 dolarjev za tono,
septembra pa komajda nekaj ve~
kot 200 dolarjev. Kako je danes z
glinico in kaj nas ~aka v prihodnje?

Ja, tisto pomanjkanje takrat so
zakuhali Kitajci. Potem so zgradili
tovarne glinice, pa niso mogli zagnati
elektroliz, ker niso imeli dovolj elek-
trike, anod in katod. Za nas je takoj za

elektriko glinica strate{kega pomena
in glede na razpolo`ljive vire in spre-
menjeno lastni{ko strukturo virov v
na{i bli`ini je treba posebno pozornost
posvetiti zanesljivi oskrbi. Trenutno
poteka kar nekaj aktivnosti na tem
podro~ju. 

Katodni bloki. Kot si omenil, si
~lan strokovnega mednarodnega
komiteja na tem podro~ju in zato v
Talumu pogumno uvajamo naj-
u~inkovitej{e materiale. Pred dve-
ma letoma si omenjal, da sta na
tr`i{~u izbor in koli~ina blokov
dobra, potem pa se je pojavilo
popolno pomanjkanje grafitiziranih
blokov. Kaj bo z oskrbo v prihod-
nje?

Kot sem `e omenil, je razvoj novega
procesa manj verjeten in s tem se
uporaba novih materialov uvaja toliko
bolj intenzivno. Poleg tega je zaradi
spremembe lastni{ke strukture Erft-
carbon iz Nem~ije ukinil proizvodnjo
katodnih blokov. Zaradi vsega tega bo
v letih 2009 in 2010 manjkalo pribli`-
no 20.000 ton grafitiziranih katod
letno. SGL `e pospe{eno gradi novo
tovarno v Maleziji, prav tako SEC na
Japonskem. Vendar bo to normali-
ziralo stanje {ele po letu 2011, ko
bodo za~eli delati s polno kapaciteto. 

Ob izklopu elektrolize B si povedal,
da si `alosten zaradi hale in ljudi,
ker ne more{ spremeniti ni~esar,
najbolj pa te je prizadelo, da ru{i{
tisto, kar si kot mlad in`enir gradil.
Kaj so ti pomenile besede Anodni
efekt na pe~i 805?

Zaprtje hale B je bilo zame kar bole~
dogodek. Zagotovo se bo{ spomnil,
koliko meritev, preizkusov, toplotnih
bilanc smo naredili na poskusnih pe-
~eh od 801 do 812. Celih 18 let je hala
B delovala na tej osnovi in zadnje
desetletje na zelo visoki tehnolo{ki
ravni. Hala B sploh ni bila tako potrat-
na, saj je porabila dobrih 200 kWh na
tono aluminija elektri~ne energije
manj od dana{njega evropskega pov-
pre~ja. S to halo sem bil mo~no po-
vezan, odkar sem pred dobrimi 24 leti
za~el delati v Talumu.

Letos mineva tudi 10 let od uspe{-
nega zagovora tvoje doktorske di-
sertacije, s katero si dokazoval, kako

z novimi katodnimi materiali omo-
go~iti ve~jo proizvodnjo, manj{o
porabo energije, ne da bi s tem
ogrozil elektromagnetno stabilnost
in `ivljenjsko dobo celic. Ali danes
lahko potegne{ ~rto pod to raziska-
vo ali pa te morda {e vedno
»okupira«?

Zelo hitro sem se usmeril in ciljno
{tudiral pogoje delovanja elektrolize C
ob potencialni uporabi grafitiziranih
materialov. @e v magistrski nalogi sem
leta 1994 opisal prehod z antracitnih,
delno grafitnih blokov na grafitne.
Takrat je veljalo, da bodo ravno grafit-
ni bloki novi materiali prihodnosti.
Sam pa nisem bil zadovoljen z njimi.
Zato smo v Talumu grafitne bloke kar
presko~ili in se osredoto~ili na
preizku{anje grafitiziranih materialov.
Preizkus je bil narejen na EC 610 in
707 v hali B. Veliko ~asa in denarja
smo prihranili, ker smo presko~ili
uporabo grafitnih materialov, saj jih
danes vsi opu{~ajo in posku{ajo preiti
na grafitizirane materiale. Ampak na

trgu jih ni dovolj. Pri uporabi teh
materialov je {e veliko prostora za
nadaljnji razvoj, predvsem na podro~-
ju podalj{anja `ivljenjske dobe.

Ali se {e ukvarja{ s »prostorom«
med teoreti~no porabo energije 
6,5 kwh in porabo, ki v praksi 
v elektrolizah zna{a med 13 in 
18 kWh na kilogram proizvedenega
aluminija ?

Posredno `e, ampak v smeri uporabe
novih materialov, kjer je {e nekaj re-
zerve. Za drasti~no zmanj{anje bodo
potrebni novi procesi. S tem se jaz ne
ukvarjam, ker v Talumu nimamo virov
za fundamentalne raziskave, ampak
moramo ostati na aplikativnem nivoju.

Ko si doktoriral, smo v Aluminiju
zapisali, da ostaja{ med nami v
Talumu, skromen in nevsiljiv, da
bo{ dobival zahtevnej{e naloge, s
~asom se ti bo pove~evala dioptri-
ja, lasje siveli, skratka, da bo{ ~lo-
vek kot vsak drug. Kaj od tega je
res?

Verjetno vse po malem. 

Ali si bil kot doktor znanosti morda
bolj izpostavljen v dru`bi ali vpleten
v dru`beno-politi~na dogajanja? 

Bili so poskusi, vendar me podro~je
javnega delovanja ne zanima. Bil sem
sicer dva mandata predsednik padal-
ske zveze Slovenije, trenutno pa sem
samo predsednik Aerokluba Ptuj.
Upam, da se mi nikoli ne bo treba
ukvarjati s politiko. 

Kdo je tisti ali kaj je tisto, ki lahko
danes v smislu humanosti, kulture
in etike vpliva na dru`bo? Kolik{na

»Zagotovo se bo{ spomnil,
koliko meritev, preizkusov,
toplotnih bilanc smo naredili
na poskusnih pe~eh od 801
do 812.«

»Zelo pa u`ivam, ~e lahko
na letnih konferencah 
TMS sodelujem pri
strokovnih razpravah 
s svojega podro~ja.
Pravzaprav je to moje 
edino javno nastopanje.«
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je mo`nost in naloga vas znanstve-
nikov, da vse pobude ne prepustite
politiki in Cerkvi?

Odgovor se skriva `e v vpra{anju.
Kapital. Kapital je tisti, ki dolo~a
osnovne usmeritve razvoja neke dru`-
be. In v boju za kapitalom kar vsi po
vrsti pozabijo na etiko, kulturo in
humanost. Mi lahko samo upamo, da
bodo nosilci kapitala na{e izdelke ~im
koristneje uporabljali. 

Upati je najbr` premalo. Pred dese-
timi leti si napovedal, da bo `e v
tem stoletju na poti iz potro{ni{ke v
informacijsko dru`bo ra~unalnik
nadomestil telefon in televizijo in
da bodo med ljudmi prevladovali
lepota, fizi~na kondicija in zdravje.
Strinjal si se tudi z napovedjo, da
bodo ljudje `iveli ~ez 100 let. Ali si
se v zvezi s ~im od tega premislil?

Kar se ti~e ra~unalnika, smo `e tam, in

to kar nekaj ~asa. Kar se ti~e drugih
vrednot, pa bi dodal, da bo {e veliko
razhajanja med teorijo in prakso. @iv-
ljenjska doba se bo povpre~no
podalj{evala, zlasti za tiste, ki se bodo
znali izogniti klasi~nemu potro{ni{-
kemu `ivljenju.

In morda {e ~emu. Bil si skepti~en
glede mo`nosti, da bi nova infor-
macijska dru`ba odpravila neena-
kopravnost v svetu. Menil si, da se
to ne bo nikoli zgodilo, ker je po
naravi ~lovek dominantno bitje,
ho~e vladati so~loveku, da se bodo
razlike {e bolj pove~evale in da
ra~unalnik ni nobena prednost za
tistega, ki ga ne zna upravljati.
Vpra{anje je enako kot prej.

Vedno bolj sem prepri~an, da je to
tako.

Dr`i. Trenutna slika sveta je res
grozna, vendar nas zgodovina u~i
druga~e. Razvite civilizacije Gr~ije,
Kitajske, Perzije, Egipta so propa-
dle od znotraj. Znan je zgodovinski
rek: »Rim je pogubila zmaga nad
Sirijo.« Ali ni to nevarnost tudi za
potro{ni{ko preobjedo Evropo,
Ameriko, pa ~e ho~e{, tudi za
Slovenijo v odnosu do nekaterih
plasti prebivalstva?

O potro{ni{tvu imam zelo slabo
mnenje. Pretirano potro{ni{tvo vodi k
uni~enju na{ega planeta in deviacije
vrednot. Ljudje brez vrednot so zelo
nevarni za dru`bo in okolje, v katerem
`ivimo, {e posebej, ko se dokopljejo
do kapitala in drugih vzvodov oblasti.

Skandinavci so v neki anketi
poudarjali, da ho~ejo `iveti, ne pa
le delati. Ali je to re{itev tudi za
druge?

Je, ~e bodo smisel `ivljenja znali pre-
poznati v delu.

Oni so to `e dokazali. Vrniva se k
tvoji veliki ljubezni. Ko si dopolnil
16 let, si prvi~ sko~il s padalom.
Ali nam lahko na kratko opi{e{ pot
v tej smeri naprej, do sodnika in
letalskega pilota?

Od 16. in tja do 36. leta sem se aktivno
ukvarjal s padalstvom. Nabral sem
1644 skokov, kar je bilo za tiste ~ase
veliko. Pozneje sem za~el leteti z
letalom, kar je bila moja `elja od

otro{tva. S padalstvom sem ostal
tesno povezan, saj sem mednarodni

sodnik. Sodil sem na {estih svetovnih
prvenstvih in na vrsti tekem za sve-
tovni in evropski pokal.
V~asih sem si `elel predvsem sojenja
na tekmovanjih v oddaljenih krajih,
sedaj je ravno obratno. Sodim samo
{e na tekmah za svetovni pokal, ki so
~im bli`e. Prvi vikend v juniju sem
glavni sodnik na tekmi svetovnega
pokala v Malem Lo{inju na Hrva{kem,
avgusta pa v Bellunu v Italiji.

Vendar je ostati v zraku ~isto nekaj
drugega kot padalstvo. Koliko ~asa
si `e pre`ivel na nebu?

Res je. Kar se pilotiranja ti~e, posku-
{am vsak prosti trenutek pre`iveti v
zraku. V zadnjih 12 letih sem letel
dobrih 1000 ur, kar je zelo veliko za
nepoklicne pilote. Vzornik mi je dr.
Vittorio de Nora, ki se tudi ukvarja s
proizvodnjo aluminija, predvsem pa z
raziskovanjem inertnih anod, ob tem
pa je letel 6000 ur. Je pa to~no dvakrat
starej{i od mene, tako da cilj ni ~isto
utopi~en. Sam najraje letim v Zadar,
Split, Podgorico, preko 100 ur sem
letel tudi v Ameriki in imam ameri{ko
letalsko licenco.

Za konec {e to: ob deseti obletnici
elektrolize si na radiu Ptuj povedal
znameniti stavek: »Najbolj si `elim,
da Talum napreduje in pre`ivi.«
Kaj bi rekel danes?

Isto!x

»Kar se pilotiranja ti~e, 
posku{am vsak prosti
trenutek pre`iveti v zraku. 
V zadnjih 12 letih sem letel
dobrih 1000 ur, kar je zelo
veliko za nepoklicne pilote.«
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Aprila je Bureau Veritas izvedel kon-
trolno presojo delovanja sistema
kakovosti v celotnem Talumu. Certifi-
kacijska presoja tokrat ni bila tako
obse`na, za nas pa je vendarle po-
membna predvsem zaradi vklju~itve
DE Ulitki v sistem presoj. 

Po dobrem letu in pol intenzivnega
razvoja samega procesa litja, izdelave
jeder in ~i{~enja ulitkov smo se v
preteklem letu odlo~ili za vklju~itev
proizvodnje ulitkov v sistem kakovo-
sti. Kakovost se je sicer `e od vsega
za~etka vgrajevala v proces, vendar
re{itve niso bile celovite in sistemske,
kot je to v Talumu urejeno na drugih
podro~jih. Ob obilici dela z razvojem
samega tehnolo{kega procesa, uva-
janju proizvodnje in ob `elji po hitri
rasti je bilo skoraj neuresni~ljivo vple-
tati {e izgradnjo sistema kakovosti.
^eprav proces izdelave ulitkov {e
danes ni v celoti zaklju~en, manjka {e
proces mehanske obdelave, smo okto-
bra dolo~ili skupino, zadol`eno za

izgradnjo sistema. Dozorelo je namre~
spoznanje, da brez sistema kakovosti
ne bomo zmogli izpolniti strogih kako-
vostnih zahtev kupcev ulitkov in ob-
vladati stro{kov nekakovosti.
Temelje sistema kakovosti in bogate
izku{nje z drugih podro~ij smo sicer
imeli, vendar enostavna preslikava ni
bila mogo~a zaradi specifi~nosti pro-
cesov. In ko se je kmalu po za~etku
projekta na Odboru za kakovost raz-
prava dotaknila stanja sistema kako-
vosti v DE Ulitki, je vodja Miran Purg
to opisal z naslednjimi besedami: »S
sistemom kakovosti smo pri ulitkih
tam, kjer je bil Talum leta 1996.« Ni~
ni pretiraval.
Kljub omejenemu ~asu in obse`nosti
naloge je podvig uspel, saj presojeval-
ci niso ugotovili ve~jih pomanj-
kljivosti in so sistem prepoznali kot
ustrezen in uveden.
Presoja je torej formalni za~etek ce-
lovitega obvladovanja kakovosti v DE
Ulitki. To ne pomeni, da je delo `e
kon~ano, saj bo sistem v naslednjih

letih do`ivel mnoge spremembe, ki
bodo zagotavljale izbolj{evanje kako-
vosti ulitkov.
V nadaljevanju nas ~aka {e certifici-
ranje za avtomobilski standard ter za
podro~je ravnanja z okoljem, varnos-
tjo in zdravjem.
Sami certifikati so sicer kot spri~evala
o uvedbi in izvajanju standardov po-
membni predvsem za kupce, za nas
same pa je pomembnej{a vsebina, ki

je za vsem tem. Vsakodnevno oprav-

ljanje dela v skladu z zapisanimi pravi-

li in postopki, ugotavljanje slabosti in

pomanjkljivosti, uvajanje izbolj{av,

nadzor pomembnih parametrov ipd.

nam zagotavljajo obvladovanje vseh

podro~ij na{ega dela in ne nazadnje

zagotavljajo tudi zadovoljstvo kupcev

kot bistveni dejavnik uspe{nosti pro-

grama.x

Lani novembra sva v Oddelku za

kakovost dobili kot prioritetno nalogo

uvedbo sistema kakovosti v DE Ulitki.

To ne pomeni, da so bili prej »brez

sistema«, pa~ pa je bilo treba njihov

sistem  pregledati, dopolniti in uskla-

diti z zahtevami, ki so zapisane v stan-

dardu ISO 9001. Najve~ dela nas je

~akalo na podro~ju dokumentacije, pri

usposabljanju zaposlenih, preverjanju

izvajanja v praksi in obvladovanju

meril.

Na za~etku je bilo videti, da je ve~ina
kontrolne in tehnolo{ke dokumentaci-
je izdelane, vendar smo hitro ugo-
tovili, da se marsikaj dela druga~e, kot
je zapisano. Tempo usvajanja novih
proizvodov in nakupa nove opreme je
bil namre~ tako hiter, da ga z doku-
menti niso dohajali. 
Pripravili smo podroben terminski
plan uvajanja sistema, s katerim smo
dolo~ili zaporedje po proizvodih, saj je
vsak ulitek zgodba zase. Za~eli smo s
toplotnim izmenjevalnikom WB6. Pri-

Presoja kakovosti
v Talumu 

PRESOJA
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Pot do prve presoje
sistema kakovosti
v DE Ulitki
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pravili smo dokumente za izdelavo
jeder, pripravo taline, litje, finalizacijo
in kon~no kontrolo. Kontrolo na vseh
operacijah smo dolo~ili s kontrolnim
postopkom. Ko je `e bilo videti, da
smo `e ~isto pri koncu, je bilo treba
popraviti nekaj na za~etku in s tem tudi
nekaj datumov na terminskem planu.
Po izdelavi dokumentacije se je delo
{ele za~elo: najprej smo morali z
vsemi novostmi seznaniti zaposlene in
izvajanje zapisanega prenesti v prak-
so. Da bi ~im bolje lovili termine in s
tem uvedbo sistema do aprilske pre-
soje, smo se vodja DE Ulitki Miran

Purg ter vsi trije tehnologi, Helga
Lenart, Milan Ciglar in Ale{ Megli~,
sestajali tedensko. Oni so morali
opraviti tudi ve~ino dela. To, da drugih
obi~ajno ni bilo na sestanku, ni bilo
ovira, da jim ne bi nalo`ili kake
naloge. Sodelovali so prav vsi iz vod-
stva DE Ulitki, zelo pozitivno pa so vsa
usposabljanja in »poskusne« presoje
sprejeli tudi zaposleni v proizvodnji.  
Pred zunanjo presojo je bila izvedena
{e temeljita notranja presoja, ki je po-
kazala dolo~ene nepravilnosti. Te smo
odpravili vsaj delno, kolikor je pa~
dopu{~al ~as. 

Kar prehitro je minil ~as do 18. aprila
2008, ko je bila v DE Ulitki izvedena
prva zunanja presoja. Izvajalec preso-
je je bil Peter Klu~ar, sodelavec Bure-
au Veritas. Takoj na za~etku je tr~il na
dejstvo, da je bilo pono~i ustavljeno
litje na eni izmed kokil, in potem je
za~el pravo raziskovalno delo. Zakaj se
je ustavilo, kateri korekcijski ukrepi so
bili izvedeni in koliko, kako se je prej
proces prevzel, kje so »sumljivi« odl-
iti kosi in kako bodo pregledani …?
Pri tem ga je pot vodila po celem
obratu, v izmensko pisarno, v pisarno

vodje DE in nazaj do rentgenske kont-
role. Preveril je tudi vzdr`evanje
naprav in vodenje razvojnih projektov.
Kon~na ugotovitev je bila, da je sistem
vzpostavljen, dolo~ene postopke pa
bo treba {e izbolj{ati.

Uspe{no smo opravili prvi korak.
Mislim, da smo delali dobro in mar-
sikaj sistemsko uredili. Toda dela {e
zdale~ ni zmanjkalo. Zakaj sem tako
prepri~ana v to? Ker sem na za~etku
maja oblekla sivo-rde~e barve
»ulitkarjev«.x

Uvedba standarda ISO 9001 pomeni
ogromen korak naprej v smislu zago-
tavljanja stabilnosti in ponovljivosti
procesa. Napake na izdelkih in napra-
vah sedaj odkrivamo `e med samo
proizvodnjo. Sicer se je (pri~akovano)
pove~al kakovostni izmet, kar pa se bo
kasneje odra`alo na zni`anju dele`a re-
klamacij. Z dodatnimi metodami in
postopki ugotavljamo napake, na
katere prej nismo bili pozorni. Vsak
dan se – v pravem pomenu besede –
sre~ujemo s teorijo Demingovega
kroga: planiraj, izvedi, preveri, ukrepaj.
Zaposleni se zavedajo, da brez kako-
vostnih izdelkov ne moremo uspeti na
zahtevnem trgu, kot sta avtomobilska

industrija, toplotna tehnika itd. Spre-
jeli so svojo vlogo avtokontrolorjev in
procesnih kontrolorjev v proizvodnem
procesu in jo tudi dosledno izvajajo.
To, da ne bo ve~ reklamacij, bi bila
seveda iluzija, smo pa na pravi poti, da
jih bo ~edalje manj.
V prihodnje planiramo uvedbo infor-
macijske podpore proizvodnemu pro-
cesu (STP). S tem bodo vsi podatki
vneseni v realnem ~asu, mo`na bosta
avtomatska analiza ter hitrej{e ukre-
panje. Trenutno pa uvajamo okoljski
standard in standard varstva pri delu.
Uvajati pa za~enjamo tudi nadgradnjo
standarda kakovosti – ISO TS 16949.x

Ogromen korak naprej
MIRAN PURG
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Sonja Fakin

Presojevalec Peter Klu~ar (v sredini)
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Aprila so v Portoro`u potekali 10.
Dnevi energetikov, ki smo se jih
udele`ili {tirje sodelavci iz Taluma: dr.
Marko Hom{ak, mag. Anton Verdenik,
Bojan Grobov{ek in jaz. Na pro{njo
urednika Aluminija vam na kratko
predstavljamo zna~ilnosti, ki smo jih
spoznali, pa tudi pogled naprej: kako v
Talumu uvajati nov standard ravnanja
z energijo.
Rde~a nit konference je bila misel:
»Podjetje, ki danes ni energijsko
u~inkovito, ne more poslovati uspe{-
no!« Energijska u~inkovitost je prav
letos dobila pomemben zagon, saj je
to ena od prioritet slovenskega pred-
sedovanja Evropski uniji, januarja pa
je bil objavljen tudi ambiciozen na~rt
za zmanj{anje izpustov toplogrednih
plinov, izbolj{anje energijske u~inko-
vitosti ter pove~anje dele`a energije,
pridobljene iz obnovljivih virov. Pose-
ben poudarek je bil namenjen ener-
getskemu mened`mentu, prilo`nostim
in pastem pri uporabi energije v pri-
hodnosti, segrevanju ozra~ja kot po-
sledici emisij CO2, podeljena pa so
bila tudi priznanja za energetsko
u~inkovito podjetje in projekt. 
Kot prijavitelj energetsko u~inkovitega
projekta je sodeloval tudi Talum, in
sicer s projektom frekven~no gnanih
ventilatorjev ~istilnih naprav za elek-
trolizo C; avtor projekta je mag. Anton
Verdenik, ki bo v nadaljevanju pred-
stavil vsebino predloga.
Podobno, kot je {ir{e poznan in uve-
ljavljen standard za ravnanje z okoljem

ISO 14001, bo leta 2010 v Sloveniji
postal aktualen standard za ravnanje z
energijo ISO 16001, ki je v nekaterih
dr`avah EU uveljavljen `e ve~ let. Gre
za enako filozofijo kot pri okoljskem
standardu, le da nas zavezuje k popol-
nemu obvladovanju rabe energije in s
tem seveda vseh procesov v podjetju,
ki kakorkoli vplivajo na rabo energije.
Poglavitno vlogo bomo ponovno igrali
VSI zaposleni!
Zaradi vse vi{jih cen nafte in njenih
derivatov ter posledi~no tudi vseh

drugih energentov so izrazito pove~a-
ne aktivnosti na podro~ju izrabe lesne
biomase, son~ne, vetrne in geotermal-
ne energije za ogrevanje in pridobi-
vanje elektri~ne energije. Omenjene
tehnologije so `e zelo dobro razvite,
njihova uporaba v Sloveniji pa mo~no
nara{~a in postaja stalnica vseh ener-
getsko ozave{~enih posameznikov in
podjetij. 
Poleg omenjenih mo`nosti pridobi-
vanja in uporabe energije je predvsem
v podjetjih vse ve~ aktivnosti za izrabo

»odpadne« energije, ki v razli~nih
proizvodnih procesih nastaja kot
stranski produkt. Najpogostej{a upo-
raba tak{ne energija je za ogrevanje
sanitarne vode ter delovnih prostorov.
Tudi na tem podro~ju Talum sledi
smernicam za energijsko u~inkovitost,
saj so nekateri tovrstni projekti `e
izdelani, nekateri pa so v fazi priprave
na izvedbo. 
Energijska u~inkovitost nikakor ni do-
mena neke ozke skupine ljudi, pa~ pa
mora postati del zavesti vsakega izmed

Energijska u~inkovitost in Talum

ENERGIJA
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nas, ~e `elimo tudi v prihodnosti `iveti
v svetu, kot ga poznamo danes!

MMaagg..  AAnnttoonn  VVEERRDDEENNIIKK::  Na leto{njem
razpisu za energetsko u~inkovit pro-
jekt je Talum predstavil zelo uspe{en
projekt zamenjave lopute za regulacijo
pretoka zraka na napravi za ~i{~enje
plinov iz elektrolize primarnega alumi-
nija s frekven~nimi regulatorji. 
S postopnim vgrajevanjem frekven~-
nih regulatorjev se je zmanj{evala po-
raba energije s 1.622 MWh mese~no
na 1.210 MWh mese~no.
Z zamenjavo 12 regulacijskih loput s
frekven~nimi pretvorniki na venti-
lacijskem sistemu je bilo dose`eno
zmanj{anje porabe elektri~ne energije
za 24 odstotkov, kar zna{a letno 
4,9 GWh, hrupa naprave za 3 dB in
emisije fluora v okolje zaradi hitrej-
{ega ponovnega zagona sistema. Eko-
nomika projekta je izjemno ugodna,
saj se je, z upo{tevanjem prihranka
elektri~ne energije, nalo`ba v vredno-
sti 220.000 evrov povrnila v 11 mese-
cih, kar je spodbuden rezultat za
izvedbo podobnih projektov. 
Celoten projekt je od ideje do izvedbe
rezultat dela in znanja skupine za
vzdr`evanje avtomatskih naprav, kjer
smo ponovno dokazali, da lahko us-
pe{no opravimo tudi najbolj zahtevne
naloge.

BBoojjaann  GGRROOBBOOVV[[EEKK:: Posebno poglav-
je v zvezi z energijsko u~inkovitostjo je
tudi energijska u~inkovitost zgradb, ki
jo pokriva direktiva EPBD in so jo
morale ~lanice EU vklju~iti v nacional-
no zakonodajo do januarja  2006. Do-
lo~ila direktive posegajo na podro~je
rabe energije, notranje okolje (zdrava
kakovost bivanja) in zunanje okolje
(Kjotski protokol – ohranjanje ravno-
vesja v zunanjem okolju).
Direktiva zahteva podajanje celovitih
energijskih lastnosti zgradb v obliki
kon~ne ali primarne energije namesto
v obliki potrebne energije, kot velja
sedaj. V RS predpisujemo najve~jo
potrebno toploto za ogrevanje z novim
Pravilnikom o toplotni za{~iti in u~in-
koviti rabi energije v stavbah (Ur. l.
RS, {t. 42/2002).
Raba kon~ne energije v EU (15 dr`av
pred 1. majem 2004) je bila v stano-
vanjskem in terciarnem sektorju 40,7
odstotka. ^e se omejimo samo na
rabo kon~ne energije za ogrevanje in
pripravo tople vode, je ta za stanovanj-
ski sektor zna{ala 57 odstotkov za
ogrevanje in 25 odstotkov za pripravo
tople sanitarne vode. 
Osnovni cilj je pove~ati u~inkovitost
rabe kon~ne energije predvsem na
podro~ju ogrevanja, ker so mo`nosti
za dvig energijske u~inkovitosti pri

proizvodnji in distribuciji energije
majhne in delno omejene. Ocenjeni
potencial prihrankov zna{a za stano-
vanjski sektor 30 odstotkov.
Poleg teh osnovnih zahtev navaja
direktiva {e zahteve glede energetske
izkaznice stavbe in rednega pregleda
kotlov in naprav ter v nadaljevanju tudi
ocene ogrevalnih sistemov, pri katerih
so kotli starej{i od 15 let. 
S prenosom direktive EPBD v sloven-
sko zakonodajo bo izpolnjen del
obvez, pri~akovati pa je, da se bo
metodologija izra~una celovite energij-
ske lastnosti stavbe v prihodnje {e do-
polnjevala na podro~ju hlajenja,
klimatizacije in obnovljivih virov
energije.
Navodila iz pravilnika bodo morali
upo{tevati vsi novi graditelji in tudi
tisti, ki obnavljajo stavbo in za to po-
trebujejo gradbeno dovoljenje. ^e iz
projektne dokumentacije ne bo razvid-
no, da zgradba dose`e predpisano ra-
bo energije, investitor ne bo dobil
gradbenega dovoljenja. Pri obnovi
fasade bo vgradnja toplotne za{~ite
obvezna, ~e se bodo dela izvajala na
ve~ kot ~etrtini gradbenih elementov.
DDrr..  MMaarrkkoo  HHOOMM[[AAKK:: U~inkovita raba
energije je neposredno povezana z
okoljem v o`jem in {ir{em pomenu, ko
imamo v mislih ohranitev naravnih
virov (npr. fosilna goriva) na eni strani

in emisije toplogrednih in drugih

plinov na drugi strani. Raznovrstni viri

energije, njeno pretvarjanje v razli~ne

oblike in njena u~inkovita poraba po-

stajajo v dana{nji dobi eden izmed

glavnih izzivov, ko se na podro~ju traj-

nostnega razvoja sre~ujejo vse tri

razvojne komponente: ekonomska,

okoljska in socialna.  To {e kako ob-

~utimo vsi, v zasebnem in poslovnem

`ivljenju. 

S pridobivanjem okoljevarstvenega

dovoljenja IPPC je bilo treba izkazati

skladnost naprav po energetski u~in-

kovitosti, ki jo spremljamo `e precej

~asa in njeno nenehno izbolj{evanje

izkazujemo v skladu z najbolj{imi raz-

polo`ljivimi tehnikami (BAT), za kar

obstaja za podro~je EU poseben refe-

ren~ni dokument. Tudi pri pridobivanju

dovoljenja za izpust toplogrednih

plinov je eden izmed kriterijev za mak-

simalno dodelitev emisijskih kuponov

prav skladnost z BAT za dolo~eno zgo-

revalno napravo (npr. pe~i za pretalje-

vanje in litje, `arilne pe~i ipd.).

Za la`je in sistemati~no obvladovanje

tega kompleksnega podro~ja je

mogo~e izkoristiti razli~na orodja, ki

jih imamo v dru`bi Talum `e vzpostav-

ljena, tj. standard ISO 14001. Ne glede

na to, kako bo potekal razvoj specifi~-

nega standarda ISO 16001 za uprav-

ljanje z energijo, ima standard ISO

14001 vse elemente prihodnjega stan-

darda ISO 16001 (besedo »okolje«

nadomestimo z besedo »energija«). V

sprejeti Politiki za kakovost, ravnanje z

okoljem  ter varnost in zdravje pri delu

smo `e zapisali usmeritev na podro~ju

upravljanja z energijo: »Naravne vire

in razli~ne vrste energentov na enoto

proizvoda uporabljamo racionalno.«

To usmeritev bo morda treba nekoliko

raz{iriti. Pri prepoznavanju okoljskih

vidikov in pri ocenjevanju njihovega

tveganja bomo `e letos za podro~je

upravljanja z energijo izkoristili prilo`-

nost za raz{iritev na{ih prizadevanj in

sprejetih aktivnostih po energetski

u~inkovitosti v dru`bi Talum tudi na to

podro~je.x^i{~enje plinov v elektrolizi C
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Namen vrelcev idej je zaposlenim
omogo~iti aktivno sodelovanje pri
ve~anju u~inkovitosti in uspe{nosti
podjetja. Vrelci idej so redna sre~anja
zaposlenih, ki so pripravljeni dejavno
sodelovati pri skupnem iskanju novih
idej, predlogov in re{itev ter njihovem
udejanjanju. Koristi delovanja vrelcev
idej se med drugim ka`ejo tudi v
spreminjanju odnosa do dela, ve~jem
razumevanju delovnih nalog, ve~ji
anga`iranosti pri delu, izbolj{anem
komuniciranju in izbolj{anem skupin-
skem delu.

Osnovne
dejavnosti v
letu 2007
Lani je v Talumu delovalo deset vrel-
cev idej, kar je {tiri ve~ kot leto prej, v
naslednjih delovnih enotah: Anode,
Gnetne zlitine, Livarske zlitine,
Rondelice, Izparilniki, Kontrola kako-
vosti, Vzdr`evanje, Elektrolize, Ener-
getika in Promet. Skupaj je bilo v vrel-
cih idej 77 sestankov, 248 ugotov-
ljenih problemov in 187 predlaganih
re{itev, od tega 125 udejanjenih v
praksi. Stro{ki so lani zna{ali
24.290,88 evra. Stro{ki nastajajo zara-
di izjemnega napredovanja vodij vrel-
cev idej (7 odstotkov od analiti~ne
ocene delovnega mesta – AO DM) in
njihovih ~lanov (3,5 odstotka od 
AO DM).

Delo vrelcev
idej v letih
2006 in 2007
Primerjava med rezultati dela vrelcev
idej v obeh letih je bila narejena na
osnovi {tevila obravnavanih proble-
mov ter {tevila predlaganih in udeja-
njenih re{itev glede na {tevilo ~lanov
vrelcev idej in {tevilo sestankov v letih
2006 in 2007.
Iz grafa je razvidno, da so se povi{ali
prav vsi primerjani kazalci. Pove~alo
se je {tevilo obravnavanih problemov
na ~lana in na sestanek, pove~alo se je
{tevilo predlaganih re{itev na ~lana in
na sestanek ter {tevilo udejanjenih
re{itev na ~lana in na sestanek.

Povi{anje primerjanih kazalcev govori
o ve~ji u~inkovitosti vrelcev idej v letu
2007.

Sklep
Prikazani podatki prikazujejo ~edalje
ve~jo u~inkovitost in koristnost vrel-
cev idej. Raste tudi {tevilo vrelcev idej
in {tevilo njihovih ~lanov.
Zaradi pove~anja {tevila ~lanov (lani
76 ~lanov, leto prej 48) so se povi{ali
tudi stro{ki vrelcev idej (lani
24.290,88 evra, leta prej 11.745,60
evra). Udejanjene re{itve in zlasti trend
njihovega pove~evanja opravi~ujejo
nastale stro{ke.

Za hitrej{i razvoj in ve~jo koristnost
vrelcev idej potekajo naslednje aktiv-
nosti:
- predstavitve v Aluminiju,
- priprava delavnice za vodje vrelcev

idej,
- nadgradnja vrelcev idej,
- propagiranje kreativnosti, inovativ-

nosti in nenehnih izbolj{av.x

Opazna rast 
u~inkovitosti 
in koristnosti 
vrelcev idej

MAG. JO@E SLAVIC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Anodni blok

Primerjava med rezultati dela vrelcev idej v letih 2006 in 2007
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Tako kot vsako leto so nas tudi letos,
natan~neje 9. maja, obiskali metalurgi
z Univerze v Ljubljani, z Oddelka za
materiale in metalurgijo Naravoslov-
notehni{ke fakultete. Pripeljal jih je
doc. dr. Jo`ef Medved, dostojen na-

slednik prof. Andreja Paulina, ki je to
prakso vpeljal v {tudijski sistem.
Sami ta obisk imenujejo »terenske
vaje« in res obdelajo celoten proces,
od anod do livarn. V vsakem obratu
imamo metalurge, ki so {tudirali na

tem oddelku in so zelo motivirani, da
svojim naslednikom razka`ejo Talum
in ponosno poka`ejo tudi plodove
svojega dela. Dr. ^u{ ni metalurg, je
pa doktorsko disertacijo pripravljal
pod mentorstvom prof. Paulina in se

~uti dol`nega, da unikatno procesno
vodenje elektrolize pojasni osebno in
na svojevrsten na~in. Prepri~ani smo,
da je tudi leto{nja generacija metalur-
gov na{la v Talumu izziv za svojo pok-
licno kariero.x

Vsako leto nas v Talumu obi{~e vse
ve~ {tudentk in {tudentov z razli~nih
fakultet po vsej Sloveniji. Z velikim
zanimanjem si ogledajo na{o proiz-
vodnjo, mi pa jim sku{amo podjetje
predstaviti v pravi lu~i in odgovoriti na
njihova morebitna vpra{anja. Da pa
nimamo zgolj obiskov s fakultet
tehni~nih smeri, pri~a dejstvo, da so
nas pred kratkim obiskali tudi {tuden-
ti Pravne fakultete iz Maribora. Pred-
stavili smo jim delovanje na{ega pod-
jetja s poudarkom na kadrovskih in
pravnih zadevah, ki so prisotne v ve-
likih podjetjih, in jih popeljali na ogled
proizvodnje. 
Na vseh predstavitvah, ki jih imamo
med mladimi, vedno poudarimo mo`-
nost ogleda in obiska na{e tovarne. Le
tako lahko mladi {irom Slovenije
pobli`e spoznajo na{e poslovanje in
vizijo razvoja, ki jo skupaj ustvarjamo
`e ve~ let. Verjamemo, da svoje vtise
ponesejo s seboj tudi med druge in
tako dobijo pravo predstavo o tem, kaj
delamo in kako. Pomembno je nam-

re~, da nas ljudje spoznajo osebno, ko
lahko povpra{ajo karkoli in celo vidijo
ve~ji del proizvodnje, za katero si ne

predstavljajo, da poteka na tak na~in.
Izjava ene od {tudentk – »Nisem si
mislila, da bom pri{la v butik alumini-

ja.« – pri~a o profesionalnosti in ure-
jenosti, ki ju v podjetju vzdr`ujemo.
Tak{nih obiskov smo vedno veseli.x

Metalurgi v Talumu

OBISK

IVO ERCEGOVI]
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Med {tudenti vedno ve~ zanimanja
za Talum
DEJAN LEVANI^
FOTO: IZTOK TRAFELA 

Darja Havlas Kozoderc s {tudenti prava

Dr. Zlatko ^u{ med {tudenti metalurgije
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Pomlad se je v zadnjih dneh mo~no
razbohotila. Poganjajo `e prvi plodovi,
cvetijo travni{ke ro`e. Opojni vonj
cveto~e akacije nam leze v nosnice. In
treba je le zapreti o~i in globoko vdih-
niti. V Kidri~evem je vonj {e posebej
zaznaven, saj so gozdovi polni teh, za
gozdarje sicer ne preve~ koristnih
dreves z belimi cvetovi. In vse je tako
~udovito zeleno. Zeleno, ki te ljubim
… Pa vendar nekaj manjka. To pom-
lad kot da ne vidimo ~ebel. @ivalic
torej, ki sodijo k vsakemu razcvetele-
mu drevesu, k vsaki travni{ki ro`i in ki
v~asih priletijo v pisarno in potem ne
najdejo poti iz nje.
Danes torej govorimo o ~ebelah. O
tem, kako so koristne, in predvsem o

njihovem izginevanju. Pri tem nam
pomagata dva priznana ~ebelarja, oba
povezana z na{o tovarno. To sta Milan
Tkal~ec, {e redno zaposlen v Talumu,
in Martin ^u{, upokojeni Talumov
delavec, ki so si ga vsaj nekateri
zapomnili kot »hi{nega« Talumovega

~ebelarja. Sicer pa je Martin eden
najaktivnej{ih in najbolj strokovnih
ptujskih ~ebelarjev, in ga seveda ni
treba posebej predstavljati.
^ebele so najbolj bistven ~len pri
razmno`evanju rastlin. Z opra{eva-
njem ali prena{anjem cvetnega prahu
ohranjajo kar 80 odstotkov rastlinskih
vrst, pomembnih za ~loveka, opra-
{ujejo pa tudi druge »divje« kulture.
Zato je najbr` upravi~eno opozorilo, ki
ga pripisujejo Albertu Einsteinu – v
resnici gre za mnenje znanstvenikov iz
Einsteinovega in{tituta v Izraelu –, da
bo po izumrtju ~ebel ~lovek pre`ivel le
{e {tiri leta. Ne bo ve~ opra{evanja, ne
bo ve~ hrane, ne bo ve~ ~loveka.
Napovedi so kajpada grozljive. 
Toda ~ebele {e naprej padajo.

Odkar imamo pomlad, se o ~ebelah
veliko govori in pi{e. Predvsem o
pomorih in malo manj o izginevanju
~ebel, zlasti na Slovenskem. Gre pa
seveda za zaskrbljujo~ svetovni prob-
lem. Slovenski ~ebelarji gojijo tako
imenovano kranjsko ~ebelo ali kranj-
sko sivko. Ta vrsta je po svoji naravi
skromna in tudi zelo ob~utljiva. Za
razliko od ~loveka so ~ebele brezhibno
in harmoni~no organizirane. Takoj ko
~ebela pride na svet, natan~no ve, kaj
je njena naloga. Njena povpre~na `iv-
ljenjska doba je od 30 dni v ~ebelarski
sezoni do 180 dni ~ez zimo. V tem
kratkem ~asu opravlja ve~ »delovnih
dol`nosti«. Za~ne kot ~istilka celic
satja in panjev. Nadaljuje kot dojilja, ki
krmi li~inke, nato dela nekaj dni kot
skladi{~nik, ki nalaga nektar v celice
satovja. Ko z veliko hitrostjo zamahuje
s krili, prezra~uje panj. ^ebele so

znane tudi kot odli~ne graditeljice.
[estkotne celice so na las podobne
druga drugi. Ko preneha biti graditelji-
ca, se spremeni v braniteljico, ki brani
panj pred razli~nimi vsiljivci, kot so
sr{eni, ose ali metulji. In nekako po
20. dnevu `ivljenja postane nabiralka.
Nabira nektar, cvetni prah in propolis.
^eprav se zdi, da o ~ebelah vemo vse,
je resnica prav nasprotna. [e vedno se
postavlja osnovno vpra{anje: kako ve,
kaj mora po~eti?   
^ebele padajo predvsem zaradi preko-
merne ali nepravilne uporabe fitofar-
macevtskih sredstev v kmetijstvu, s
katerimi kmetje {kropijo polj{~ine,
zlasti oljno ogr{~ico. Eden najbolj ne-
varnih strupov, ki vpliva ali, bolje
re~eno, povzro~a pomore ~ebel, je

imidakloprid, ki ga pod razli~nimi
trgovskimi imeni (najbolj zna~ilno je
Gaucho) izdeluje bavarsko podjetje
Bayer in z njim ustvari ve~ kot 500
milijonov evrov prometa na leto. In
predstavljamo si lahko, kako te`ko bo
to barko – kaj barko, tanker! –
preusmeriti v neke druge vode, na
primer v biolo{ko pridelovanje hrane.
Samo francoski ~ebelarji so od leta
1994, ko se je Gaucho prvi~ pojavil,
izgubili ve~ kot 500.000 ~ebeljih pan-
jev. Podobno je v Nem~iji, Avstriji,
Italiji in seveda v Sloveniji. Prav v
Sloveniji pa se politika (vlada) zelo
ignorantsko obna{a do tega problema.
Lahko bi na primer prepovedala ali
omejila uporabo nekaterih kemikalij,
pa tega ne stori, ker menda za pre-
poved ni dovolj tehtnih razlogov. Na
drugi strani pa skoraj vsak dan poslu-
{amo vesti z razli~nih koncev Slovenije

Tudi ~ebele 
ubijamo, 
mar ne?

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

KKrraannjjsskkaa  ~~eebbeellaa,,  ttuuddii  kkrraannjjsskkaa  ssiivvkkaa  
(http://sl.wikipedia.org/wiki/Kranjska_%C4
%8Debela)

Znanstvena klasifikacija:
Kraljestvo: Animalia (`ivali)
Deblo: Arthropoda (~lenono`ci)
Razred: Insecta (`u`elke)
Red: Hymenoptera (ko`okrilci) 
(Nerangirano): Anthophila (~ebele)
Dru`ina: Apidae (prave ~ebele)
Rod: Apis
Vrsta: Apis mellifera
Podvrsta (tri~lensko ime): 
AAppiiss  mmeelllliiffeerraa  ccaarrnniiccaa

ZZnnaa~~iillnnoossttii::
Kranjska ~ebela je umirjena pasma, name-
njena pridobivanju medu in drugih ~ebeljih
pridelkov v gosto naseljenih obmo~jih. Od
drugih podvrst medonosnih ~ebel se lo~i po
zunanjih in  vedenjskih lastnostih

PPoosseebbnnoossttii  vv  zzuunnaannjjeemm  vviiddeezzuu::  
vitko telo, temno rjava barva obro~kov
zadka, sive dla~ice na zadku

PPrreeddnnoossttii  zzaa  ~~eebbeellaarrssttvvoo::
majhna poraba zimske hrane, hiter pom-
ladanski razvoj, usmerjenost v izkori{~anje
pa{e v gozdu, dobra orientacija, hitro
zmanj{anje obsega zalege v brezpa{nem
obdobju, zalega izgine zgodaj jeseni

SSllaabboossttii  zzaa  ~~eebbeellaarrssttvvoo::  
pogosto rojenje, slab{a izdelava voska
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o pomorih ~ebel zaradi zastrupitve s
strupenimi {kropivi.
Zanimiv, toda ni~ kaj prijeten podatek
pa je, da je dr`ava (vlada) umaknila
podpore kranjski ~ebeli iz Programa
razvoja pode`elja 2004–2006. Kranj-
ski ~ebeli kot avtohtoni in tradicional-
ni pasmi doma~e `ivali ali morda bolje
`ivalski vrsti. Vi{ek arogance trenutne
vlade pa je obdav~enje vsakega panja
s 14 evri, pri{tetimi k dohodnini.
Slovenski ~ebelarji lahko le sanjajo o
takih odnosih med dr`avo, kmeti in
~ebelarji, kot jih imajo na Zahodu, kjer
dobijo pla~ano, ~e postavijo svoje
panje v pravo bli`ino polj. Ali to
pomeni, da bo prava domovina kranj-
ske ~ebele postala Avstrija, ki si
prizadeva prisvojiti tudi to na{o

pasmo? Podobno, kot se godi tudi
lipicancem.
Kaj menita o tem na{a ~ebelarja?
Martin ^u{: »@e pred dvajsetimi leti
sem pisal o tem v Ptujskem tedniku.
@e takrat so se dogajali pomori ~ebel.
Pisali so seveda tudi drugi. Za pomore
~ebelarji ne dobijo nobene od{kod-
nine. ^ebelarji opazujejo ~ebele in
zelo dobro vejo, kdo in kdaj je {kropil
svoje pridelke. In kje! Tudi uradne
analize so bile `e narejene. Torej vedo,
kaj je krivo za pomore ~ebel. Ponavadi
vedo tudi za krivce. V~asih kak in{pek-
tor (veterinarski) sicer izre~e kako
denarno kazen, vendar ima od tega
nekaj le dr`ava. ^ebelarji nikdar.
^ebele so pod nadzorom in pravza-
prav zelo dobro vemo, zakaj pride do
pomora. To pa ne velja za druge
`u`elke. Zanje ne vemo, koliko jih
pogine zaradi podobnih vzrokov.«

Martina sem vpra{al, kaj misli o ~ebe-
lah in ~ebelarjenju. »Niti zavedamo se
ne, kako so ~ebele pomembne za na-
ravo in ~loveka, kot del narave. Zelo
malo ljudi se ukvarja s ~ebelarstvom.
Zanimiv je podatek, da je povpre~na
starost ~ebelarjev v Sloveniji ve~ kot
60 let. Pri ~ebelarjenju je veliko fizi~-
nega dela, potrebnega je veliko znanja.
Nenehno je treba uvajati nove tehnolo-
gije. Finan~nih u~inkov pa ni in zato
se mladi za tako dejavnost ne odlo~a-
jo. Izginevanje ~ebel pa je svetovni
problem. Z njim se ukvarjajo znan-
stveniki vsega sveta in ne najdejo
pravega odgovora.«
Ja, izginevanje. ^e za pomore lahko
poi{~emo vzroke in tudi povzro~itelje,
pa za izginevanje ne najdemo pravega

vzroka. Znanstveniki razmi{ljajo o
marsi~em. Eden od razlogov za izgine-
vanje je prav gotovo o`enje `ivljenj-
skega prostora ~ebel. ^lovek za svoje
potrebe vedno bolj kr~i povr{ine, kjer
bi ~ebele lahko `ivele. Na drugi strani
pa gre za moderno kmetovanje, ki je
popolnoma vezano na uporabo kemi~-
nih sredstev. Tudi agronomske fakul-
tete `e 50 let u~ijo, da brez kemije ni
modernega kmetijstva. Gre pa tudi za
prezgodnjo ko{njo trave, ki ne dovoli,
da bi se po travnikih razrasle travni{ke
cvetice. Najbr` bi bilo narobe, ~e bi
krivili kmete za tako stanje. Kriva je
dr`ava, ki vodi napa~no kmetijsko po-
litiko in onemogo~a razvoj okolju pri-
jaznega ali ekolo{kega kmetovanja.
Zelo zanimivo pa je {e eno vpra{anje:
ali so za izginevanje ~ebel krivi mo-
biteli? To domnevo so potrdile
nekatere znanstvene {tudije, oprav-

ljene na primer na univerzi v Landauu
v Nem~iji, najbolj pa ~ebelarji sami.
Tisti, ki so ~ebelnjake postavljali blizu
oddajnikov ali pa so oddajnike posta-
vili blizu njihovih ~ebelnjakov, so
opazili velike spremembe pri obna-
{anju ~ebel. Pove~ala se je te`nja po
rojenju, ~ebele niso dograjevale sa-
tovja. Poleti so panje enostavno
zapustile. Kaj se pravzaprav dogaja?
Zaradi elektromagnetnih valov,  ki jih
povzro~a mobilna telefonija, se ~ebele
izgubijo in ne najdejo ve~ poti nazaj v
panje, v katerih ostanejo matica in
li~inke ali izle`ena jaj~eca.
Tudi Milana Tkal~eca smo vpra{ali,
kak{en je njegov odnos do ~ebel in
~ebelarjenja. Pravi: »Moj odnos do
~ebel je zelo oseben. ^ebele mora{

enostavno imeti rad. In ~e `eli{, da ti
dajejo, jim mora{ dajati tudi sam.
^ebelariti je treba za~eti 15. julija za
naslednje leto. Vlagati je treba v
~ebeljo dru`ino, druga~e jo lahko
izgubi{. Finan~nih koristi od ~ebel res
nima{, izgube pa tudi ne.« ^ebelar-
jenje vsekakor pomeni skoraj popoln
stik z naravo. To po~ne `e celih 40 let.
Milan pravi, da gre vsako jutro najprej
k ~ebelam. »@iveti mora{ z naravo.
Prej v naravi nisem nikoli opazil neka-
terih stvari. Odkar imam ~ebele, jih.«
Moram napisati, da Milan `ivi v hi{i na
Kicarju na izredno lepem kraju, s
~udovitim razgledom, obdan v zeleno.
Za hi{o je naredil ribnik ali vodni vrt,
kot mu pravi, v katerem rastejo
perunike, lokvanji in druge vodne rast-
line. 
Obema pa sem zastavil {e eno
vpra{anje: ali je ~ebela doma~a `ival?

Pa vsi skupaj nismo na{li zadovoljive-
ga odgovora. Martin je takoj telefoniral
nekam v Ljubljano, menda na ~ebe-
larsko zvezo, in tudi ni dobil to~nega
odgovora. ^e vzamemo ~ebelo kot
`ival, ki koristi ~loveku, bi jo vsekakor
morali uvrstiti med doma~e `ivali. In
~ebelarji bi si to tudi `eleli. Saj bi na
tak na~in pri raznih pomorih dobili
subvencije. ^e pogine ena ~ebelja
dru`ina ali celo cel ~ebelnjak zaradi
strupov, ~ebelar ne dobi povrnjene
nobene {kode. [e preiskave mora
pla~ati sam. Zamislimo si, da bi iz
istega vzroka nekje na Dravskem polju
poginilo za cel hlev krav ali pra{i~ev.
Najbr` bi nastala prava panika. Pri
~ebelah pa ni~. Ali pa skoraj ni~. 
Vseeno pa se ne dajo udoma~iti tako

kot na primer krave, kure ali svinje.
Zato po mnenju nekaterih pa~ ne
morejo biti doma~e `ivali. Pa to sploh
ni pomembno. 
^ebele so nekak{en indikator, nekak-
{en lakmusov papir za naravo. Mo~no
nas opozarjajo na spremembe v njej.
In na koncu {e vedno ostajajo vpra-
{anja. Kaj nam ~ebele `elijo povedati?
Ali jih znamo poslu{ati? Jih razume-
mo? In ali je ~lovek res najbolj nespa-
metno bitje na tem planetu?x
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Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

Pogled na hladno jutro. Foto: Miran Jeza. Soline. Foto: Lidija Kosi.

Pomlad. Foto: Milan Hadler. Rde~e in modro. Foto: Lidija Kosi.

Grad Riegersberg. Foto: Zdravko [tumperger.
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Nevihten spomladanski dan mi je
namenil sre~anje z Ano. @e od malih
nog jo je privla~ila glasba in tako je
postala izjemna violinistka. Poro~ila
se je iz ljubezni in v zakonu se je rodi-
la edinka Ma{a. Dru`inica je `ivela v
lastni{kem stanovanju, ki ga je mlada
`enska pred poroko dobila od svojih
star{ev.
»Ljubezen je cveto~i grm, ki ga je
treba nenehno negovati,« je za~ela
Ana razlagati svojo `ivljenjsko zgodbo
in nadaljevala:
»Z Jernejem sva se imela resni~no
rada, ~eprav se danes spra{ujem, ali
sva se ljubila. Prava ljubezen vse pre-
stane, vse premaga, vse pre`ivi. Pogo-
sto je ne prepoznamo, dokler v nas
spi. Vse, kar naju je na za~etku skup-
nega `ivljenja povezovalo, je s ~asom
spreminjalo svojo mo~. Ostalo je malo
pravih vrednot.
@ivljenjski izzivi so vna{ali nemir v
vsakdan, moj napredek v zunanjem
svetu je postajal mote~ v skupnem
`ivljenju. Spremljali so me dvomi, ali
sem na pravi poti in ali delam tako, da
bi bilo vsem prav. Sre~o naj bi delili z
drugimi, posebej s svojimi najbli`jimi.
V sebi ~utim radost in jo podarjam
povsod in vsem. 
V svoj svet sem ves ~as vabila Jerneja.
Ni se odzival. 
Vedno manj sva se pogovarjala, manj
~asa pre`ivljala skupaj. Nelagodje se
je utrdilo v skupno ozra~je, nasmehi
so izginili za oblaki nepojasnjenega
zloslutnega molka. 
Sledila sem usodi odprtega srca in ves
~as sanjala svoj sen. Jernejeve sanje
so be`ale pred mojimi, izgubila sva
skupno frekvenco, na katero sva bila
lep ~as ugla{ena. Na razpotju se ne

zmoti{, ko izbere{ pot srca. Ni~ zunaj
tebe te ne more re{iti …
Ma{a se je potapljala v risanje in igro
z barvami. Rumeni, rde~i, modri
odtenki so odkrivali njen z naivnostjo
pre`eti in varni svet, napolnjen s pisa-
nimi metulji in ne{tetimi cvetlicami.
^as je zanjo predstavljal sedanji tre-
nutek, ne da bi se spominjala pretek-
losti ali se obremenjevala s prihod-
nostjo. Tako tudi ni zaznavala te`e
dogodkov, ki so naju z Jernejem
usmerjali v dva popolnoma druga~na
svetova.
V~eraj sva se pogovorila in dogovo-
rila, da nadaljujeva `ivljenje drug brez
drugega. Nelagodje je zapolnila praz-
nina. Praznina omogo~a ne{teto mo`-
nosti. Ni pomembno, kako piha veter,
ampak kako napnemo jadra. Z Ma{o
i{~eva stanovanje, pri tem nisem
najbolj uspe{na. Mogo~e lahko poma-
ga{?«
Notranjo praznino poznam. V `ivljenju
pride ~as, ko ne more{ storiti drugega
kot nadaljevati svojo pot, slediti san-
jam. Kako lepo je, ko dva sanjata sen,
ki ga oba razumeta. Prava sre~a je, ko
se obiskujeta in dru`ita v sanjah. 
^e `eli{, da se sanje uresni~ijo, se
mora{ najprej prebuditi. Prebujanje
zna biti bole~e, v~asih ga odla{amo in
odmikamo.  
Potem pa se le zgodi. Nih~e ni tako
velik, da ne bi potreboval pomo~i, in
nih~e ni tako majhen, da je ne bi
mogel nuditi. Pobrskala sem po spo-
minu glede mo`nosti za najem
stanovanja in se spomnila znanke, ki
bi bila pripravljena oddati manj{e sta-
novanje na lepi lokaciji. Povpra{ala
sem Ano, kaj se je zgodilo s stanova-
njem, ki sta ji ga podarila star{a.

»V stanovanju bo ostal Jernej,« je
odgovorila.
Presene~eno sem pripomnila: »Ga ne
more{ spraviti ven?«
»Ne,« je odgovorila Ana in nadalje-
vala: »Sama se bom la`e zna{la kot
Jernej, z veseljem mu prepustim
stanovanje.«
Prvi trenutek nisem razumela, ko sem
dojela, me je osupnila njena lepota.
Tudi v najglobljih dolinah najde{ vodo
in ~ez najvi{je gore najde{ pot. Vsak
svojo. Anina `ivljenjska zgodba se mi
je zdela posebna, veli~astna. Skupaj z
Ma{o sta se napotili do polj neskon~-
nih mo`nosti. Brez stanovanja in z
nekaj prihrankov. Njuno bogastvo pre-
sega vidni svet in bo cvetelo v brez-
~asju. Ni~ zunaj tebe ti ne more dati
miru …
Dojela sem, da ljubezen kot son~ni
`arek posije, kamor `eli, in sije,
kolikor dolgo ho~e. Sledovi ostanejo
za vedno. Bistvo `ivljenja je preprosto:
nau~iti se ljubiti. Sebe in druge. Brez
kalkulatorja. Ana se je odlo~ila ostati
sebi v{e~ in podariti Ma{i brezskrbne
ure risanja z najbolj svetlimi barvami
son~nega spektra. Na poti so`itja z
vesoljem je vedno ustvarjanje so`itja s
sabo. 
Od tega dogodka je minilo nekaj let,
Ane in njene deklice nisem ve~ sre-
~ala. Vem, da jima je uspelo.x

Ana in Ma{a

KOLUMNA

ANTONIJA KRAJNC

»V `ivljenju pride ~as, ko ne
more{ storiti drugega kot
nadaljevati svojo pot, slediti
sanjam.«
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V soboto, 26. aprila 2008, smo se
ribi~i iz Taluma, njegovih h~era in
Silkema zbrali v ~udoviti ribi{ki hi{ici
ob ribniku na Rogoznici pri Ptuju. V
zelo lepem  vremenu se je zbralo kar
44 ribi{kih zanesenjakov. 
Tekmovanje je potekalo v {portnem
duhu in dobri volji, saj so ve~inoma
krapi in babu{ke kar pridno prijemali
na{e vabe. @e podatek, da smo ujeli
ve~ kot 250 kg rib, zgovorno pove, da
je tekmovanje uspelo. 
Po kon~anem tehtanju ulova je sledilo
kosilo, temu pa razglasitev rezultatov.

Prvi trije uvr{~eni so prejeli pokale,
vsi drugi udele`enci pa majice z
logotipom SKEI Talum. Na{e dru`enje
je potekalo vse tja do popoldanskih ur.
Zelo spodbudno je, da sta se nam
tokrat pridru`ili tudi dve predstavnici
ne`nej{ega spola, ki v ulovu nista
zaostajali za svojimi kolegi.  
Zahvala za to, da se ribi~i Taluma, nje-
govih h~era in podjetij za na{o ograjo
sre~ujemo na takem dru`enju vsako
leto vsaj enkrat, velja vodstvu Taluma
in sindikatu SKEI ter organizatorju
Ivanu Petku.

In na koncu {e nekaj najvidnej{ih
uvrstitev:

1. Viktor Slamer{ek 17,500 kg
2. Robi Horvat 16,600 kg
3. Miran Pintari~ 16,400 kg
4. Irena Mertuk 13,200 kg
5. Du{an Kolmani~ 10,500 kg
6. Du{an Smuk 10,000 kg
7. Miran Rozman 9.600 kg
8. Miran Haladeja 9.000 kg
9. Marijan Pernek 8.500 kg

10. Mario Kuret 8,200 kg

Ribi{ko 
tekmovanje Taluma

SINDIKAT

MILAN FAJT
FOTO: IVO ERCEGOVI]

Na Dravi

Prazen dom je in dvori{~e, 
na{e oko zaman te i{~e. 
Solza, `alost in bole~ina 
te zbudila ni. 
Ostala je le praznina, 
ki boli. 

ZZAAHHVVAALLAA

ob izgubi na{ega
ZZvvoonnkkaa  MMoohhoorrkkaa
iz Kungote pri Ptuju 20, Kidri~evo

^lovek spozna prave prijatelje {ele v
nesre~i. Prijateljem, ki ste nama stali
ob strani v najhuj{ih trenutkih `ivlje-

njske preizku{nje, se globoko in iskre-
no zahvaljujeva za nesebi~no pomo~. 

Posebna zahvala velja najinim
sodelavcem iz Taluma, Revitala, delav-
cem Albina Brencla iz Kidri~evega,
sindikatu SKEI, vsem sorodnikom,
sosedom in prijateljem, ki ste nama
nesebi~no pomagali ob izgubi najine-
ga brata Zvonka ter ga pospremili na
njegovi zadnji poti. 
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Zadnje dneve je v ospredje stopila
problematika nenavadnih dogodkov
na televiziji v hi{i Velikega brata. Tudi
~e sami ne spremljate tega novodob-
nega resni~nostnega {ova, vas je
novica morala oplaziti. In ~e se vam v
tem ~asu {e ne sanja, o ~em govorim,
vas bo marsikateri gledalec imel
malce za luno …
Pa za~nimo lepo na za~etku, tako kot
se spodobi. Posku{ajte si predstav-
ljati, da ste otrok, ki `ivi pod budnim
o~esom starej{ega brata, ki vas lahko
v vsakem trenutku kaznuje. Vsako va{e
dejanje, vsak va{ korak, va{a skrita
misel – vse je pod budnim o~esom
nekoga. Sprva se posku{ate obna{ati
tako, kot mislite, da bo zanj spre-
jemljivo, kasneje pa se zlomite in iz
vas privre vse, kar je v ~loveku dobre-
ga in slabega. Pred njim ste ~lovek. In
ljudje nismo brez napak, v nas je vse
razpeto med `eljami in moralnimi in
drugimi vzorci, ki nam jih je privzgoji-
la dru`ba. In ponavadi sta ta dva kon-
cepta na{e osebnosti v nenehnem
boju. ^lovek niha, se spra{uje, tehta
in se odlo~a. Na koncu nosi tudi
posledice svojih odlo~itev. In kaj za
~loveka pomeni neprestani nadzor
nekoga vi{jega? Pomeni izgubo lastne
individualnosti, izgubo osebnega
prostora in izgubo mo`nosti za
odlo~anje, tehtanje in notranje osebne
bitke. To je raz~love~enje ~loveka. Kaj
je torej v ~loveku tisti gon, ki ga sili,
da iz sebe naredi »velikega brata«?
Kak{no zadovoljstvo prina{a nadzor

nad drugimi osebami? Je to na{a `elja
po nadvladi? Morda radovednost? Ali
pa gre za ~ustveno izropanost dru`be?
Sama se mo~no nagibam k slednjemu
… 
^lovek za svoj obstoj nujno potrebuje
celo paleto ~ustvenih do`ivetij.

Potrebuje za~udenje, sre~o, `alost,
strah, presene~enje, vznemirjenost …
Brez vsega tega ne more pre`iveti, to je
gonilna sila na{ega pre`ivetja. ^ustva
so tista, ki nas delajo druga~ne od
vsega, kar poznamo. Dru`ba pa je
pre`eta z naglico. Ve~ina ljudi svoje
dneve pre`ivlja med {tirimi stenami, za
velikimi ra~unalni{kimi ekrani ali pa
so kako druga~e vpeti v rutinski vsak-
dan. In tak na~in `ivljenja nas oropa
mo`nosti ~ustvenih do`ivetij. Koliko

vsega na{tetega lahko do`ivite med
{tirimi stenami? Ve~ina bi zelo skopo
odgovorila na to vpra{anje … A tako
je. In vsi trendi razvoja ka`ejo v smer
{e ve~je ~ustvene apati~nosti in odtu-
jenosti ~loveka od normalnega polne-
ga `ivljenja. Novodobni mediji so kaj

kmalu zaslutili, kako z razli~nimi
nadomestki nadoknaditi praznino v
na{em ~ustvenem do`ivljanju. Vsak
dan nam ponujajo mo`nost, pokukati v
svet tujih `ivljenj, ki jih dejansko
sploh ni. Ri{ejo nam idealne podobe
junakov, s katerimi se smejimo,
jo~emo, hrepenimo, se ~udimo … Ti
svetovi so vedno tu za nas. Samo
v`iveti se moramo vanje, podo`iveti
vse tisto, po ~emer skrivaj hrepenimo.
In rodi se »veliki brat« v podobi

gledalca. Gledalec postane avtoriteta,
ker ima mo~ pogledati v najbolj intim-
na do`ivetja so~loveka. Vedno ga je
zanimalo, kaj po~ne sosed prek ceste.
Zdaj ima mo`nost, da ga opazuje, da
ga raz~love~i, mu vzame njegovo
intimnost. Pri tem ne gre ve~ za skrb-
no zre`irano igro. To ni ve~ zanimivo.
Ljudje potrebujemo ve~. Potrebujemo
prava ~ustva, ki nam jih nekdo posre-
duje za gromozansko denarno nagra-
do. Vse lepo in prav. A kaj se zgodi, ko
ugasnemo na{ TV-sprejemnik? Se
kdaj zavemo, da medtem ko `ivimo
tuja `ivljenja, ko ~utimo skozi tuja
~utenja, pravzaprav zanemarjamo
svoje lastno `ivljenje? Morda ni tako
vznemirljivo kot tisto na TV-zaslonih,
je pa nedvomno pristno in samo na{e.
In ~e se nam ta trenutek zdi nekaj
samoumevnega, da brez zadr`kov
posegamo v tuj intimni svet, se bo
morda nekomu v bli`nji prihodnosti
zazdelo ~isto prav, da kuka v na{ega.x

In rodi se veliki brat v podobi gledalca

KOLUMNA

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Kornati in Krka

FOTO: BORIS BLA@EK, MILAN OSTERC

FOTOREPORTA@A
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AAlleerrggiijjoo povzro~ajo alergeni. To so
sicer ne{kodljive snovi iz okolja, na
katere pa ~lovek iz {e neznanega razlo-
ga postane preob~utljiv. Alergene la-
hko v organizem vnesemo skozi diha-
la (npr. cvetni prah, hi{ne pr{ice,
ma~jo dlako ...), lahko pa jih zau`ije-
mo (npr. p{eni~no moko, jajca, 
sojo ...). Alergeni takoj po vnosu pri
preob~utljivi osebi spro`ijo alergijsko
reakcijo. 

AAlleerrggiijjsskkee  bboolleezznnii so danes ena
najve~jih skupin bolezni razvitega
sveta. @e vsak tretji prebivalec Evrope
ima kako od alergijskih bolezni in
ka`e, da bo ~ez 20 let imela alergijo `e

polovica prebivalstva. Zanesljivo je za

to kriv tudi hiter in stresen na~in `iv-

ljenja v industrializiranem, onesna`e-

nem okolju. 

KKaakk{{nnii  ssoo  ssiimmppttoommii  aalleerrggiijjsskkiihh  bboo--

lleezznnii??

Najpogostej{a alergijska bolezen je

alergijski nahod. To je vnetje nosne

sluznice, ki se ka`e kot kihanje, izce-

dek iz nosu, srbenje v nosu, zama{en

nos, lahko pa tudi kot srbe~e, rde~e in

solzne o~i. Te`ave se lahko pojavljajo

sezonsko, ob cvetenju, ali pa ~ez celo

leto, odvisno od tega, na kaj smo aler-

gi~ni. Bolezen zelo zmanj{a bolnikovo

kakovost `ivljenja in nezdravljena
lahko preide celo v astmo. 

Med ko`nimi alergijskimi boleznimi je
najpogostej{i atopijski dermatitis. Ko-
`a je vneta, pordela in mo~no srbi. Za
to boleznijo zboli od 10 do 15 odstot-
kov otrok. Ti otroci pozneje v `ivljenju,
ko spremembe na ko`i izzvenijo,
ve~inoma zbolijo za alergijskim naho-
dom ali celo astmo. 

KKaakkoo  ssii  llaahhkkoo  ppoommaaggaammoo  ssaammii??

Bolj kot zdravljenje alergije je pomem-
bno njeno prepre~evanje. Izogibati se
je treba alergenom, ki povzro~ijo
klini~ne simptome. Pri alergiji na cvet-

ni prah se v ~asu cvetenja ne zadr`uj-
mo na prostem, pri alergiji na hi{no
pr{ico doma redno odstranjujmo prah,
pri alergiji na dolo~eno hrano pa jo
odstranimo iz jedilnika. 

@al popolno izogibanje alergenom ni
vedno mogo~e, zato je treba simptome
alergije tudi zdraviti z zdravili. 

Kadar sami prepoznamo simptome
bla`jih alergij na o~eh, nosu ali ko`i,
lahko v lekarnah poi{~emo protialergij-
sko zdravilo, ki je na voljo brez recep-
ta. Pri huj{ih alergi~nih te`avah in
kadar se stanje kljub samozdravljenju
ne izbolj{uje, je treba ~im prej obiskati
zdravnika.

Alergije

ZDRAVJE

VERA [PENDL
FOTO: IVO ERCEGOVI]
VIR: http://www.lek.si/slo/skrb-za-zdravje/alergije/
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK::  NAM – SLANO JEZERO V TIBETU, KITAJSKA, [ANT – SR^NA
MOTNJA, PRI KATERI PREHAJA KRI IZ ENE POLOVICE SRCA V DRUGO
POLOVICO, NEA – REKA NA NORVE[KEM, NOR – MESTO NA SEVERU
[VEDSKE, SRETO – IZPELJANKA IZ SRBSKEGA IMENA SRETEN, OTALE@ –
KRAJ OB CESTI IDRIJA-CERKNO, NERAT – SLOVENSKI ORGANIZATOR
U^ITELJSTVA (MIHA, 1845-1922).

KRI@ANKA
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Omejitve
hitrosti

na glavni cesti

v Talumu

v obmo~ju proizvodnje

v obratih


